
معاون سازمان فروش اموال تملیکی:
وشی  کالاهای عرضه شده در حراج خرده فر

اموال تملیکی گارانتی می شود
معاون بهره بــرداری و فروش ســازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی گفت: 
کالاهــای در اختیار این ســازمان که در 
حراج های خرده فروشی عرضه می شود 
با ظرفیت شــرکت های بازرسی کمی و 
کیفی کالا به صــورت اختیاری در آینده 

نزدیک گارانتی می کنیم.
ســعید غلامی باغی با بیان اینکه درصدد 
هســتیم تا با گارانتی کالاهــا، خدمات 
پس از فروش به خریداران ارائه کنیم، اظهار داشت: اکنون هنگام تحویل 
کالاها به برندگان، سالم بودن کالاها مورد آزمایش و بررسی قرار می گیرد 

و بعد در اختیار افراد قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه ارســال پســتی کالاها به برندگان در حراج های برخط 
خرده فروشی را در دســتور کار داریم، افزود: در این رابطه دیگر نیازی به 
حضور برندگان در انبارهای اموال تملیکی نیست و به هر آدرسی که اعلام 

کنند، ارسال می شود.
معاون سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با بیان اینکه نوزدهمین 
دوره حراج خرده فروشــی اموال تملیکی برگزار شد، گفت: تحویل کالاها 
در حراج های برخط امکان حضور همه مردم را به صورت رایگان در اقصی 

نقاط کشور فراهم می کند و محدودیتی ندارد.
غلامی باغی عنــوان کرد: اصلی تریــن روش فروش کالا مزایده اســت، 
اما کارایی ترین عرضه ها، حراج های بر خط اســت کــه منجر به عدالت و 

شفافیت در فروش کالاهای اموال تملیکی می شود.
وی بیان داشت: در حراج های برخط هر شــرکت کننده می تواند چندین 
مرتبه قیمت جدید پیشنهاد دهد و قیمت های پیشنهادی سایر رقبا را نیز 
مشاهده کند؛ اما در مزایده هر متقاضی یکبار می تواند ارائه پیشنهاد کند 
بدون اطلاع از سایر قسمت های پیشنهادی ضمن اینکه برای این امر نیاز 

به تهیه توکن و پرداخت هزینه در دفاتر پیشخوان دولت است.
معاون بهره برداری و فروش ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
اضافه کرد: شرکت کنندگان در حراج های برخط عکس واقعی و تجاری و 
مشخصات کالاها را در سامانه ببینند؛ ولی در مزایده برای مشاهده کالاها 

باید به انبارهای اموال تملیکی مراجعه کنند.
غلامی باغی با اشــاره به اینکه بر اســاس تکلیف قانونی مــاده ۵۶ قانون 
مبــارزه با قاچــاق و آیین نامه معادلات ســازمان امــوال تملیکی حراج 
الکترونیکی جایگزین حراج حضوری شــد گفت: شرکت در این حراج ها 
برای عموم مردم آزاد و رایگان اســت. متقاضیان می توانند از ســه طریق 
ورود به تارنمای ســازمان اموال تملیکی، ستاد الکترونیک دولت و پنجره 
هوشــمند ملی با برگزاری اطلاعــات هویتی و اطلاعات حســاب بانکی 

شرکت کنند.

تملیکی  کاهش قدرت دلار در جهان

خنثی سازی اثر تحریم ها با عضویت ایران در بریکس
خریدار   یک اســتاد اقتصاد دانشــگاه 
عضویت ایــران در »بریکس« را بســیار 
مهم و راهی برای خنثی ســازی تحریم ها 
عنوان کرد و گفــت: احتمــالاً در آینده 
تلاش بریکس بر ایــن خواهد بود که یک 
واحد پولی مشــخص ایجاد کنــد و این 
می تواند برای کشــورهایی کــه تحریم  
هســتند، اثربخــش باشــد و از شــدت 

تحریم ها بکاهد.
»وحید شقاقی شــهری«، درباره عضویت 
ایران در بریکس، اظهار داشت: این موضوع 
اتفاق مبارکی اســت کــه رخ داده و نتیجه 
آن بهبود روابــط منطقه ای و فعال شــدن 

دیپلماسی اقتصادی برای ایران است. 
شــروع ایــن فرایند بــا بهبــود روابط با 
عربســتان و کشــورهای منطقه آغاز شد 
کــه در گام بعدی پیوســتن بــه پیمان 
ســازمان همکاری هــای شــانگهای را 
داشــتیم و عمــلًا بــه نتیجه نشســت؛ 
امروز در گام ســوم نیز عضویــت ایران در 

»بریکس« است.
این استاد دانشگاه تأکید کرد: بریکس نظم 
جدیدی است که در برابر نظم قرن بیستمی 
با محوریــت آمریکا و کشــورهای اروپایی 
شــکل گرفته اســت. در قرن بیســتم یک 
نظم اقتصادی در جهان پایه ریزی شــد که 
خروجی آن به شــکل گیری نهادهای پولی 
مانند صندوق بین المللی پول، بانک جهانی، 
ســازمان ملل و ســازمان جهانــی تجارت 
منجر شــد که نقش و راهبری آمریکا در آن 

برجسته بود.

آمریکا با اتکا به دلار، کشورها را 
تحریم دلاری می کند

وی تأکید کرد: در قرن بیست و یکم، چین و 
پس از آن هند با پیشرفت اقتصادی و بهبود 
شــاخص های اقتصادی، تمام تلاش خود را 
به کار گرفتند تا بتوانند آن نظم قرن بیستم 
را به چالش بکشــانند. اکنون اقتصاد چین 
و هنــد از بزرگ تریــن اقتصادهــای جهان 
هســتند، روســیه نیز یکــی از قدرت های 
اقتصادی جهان تلقی می شــود و برزیل نیز 
جزو کشورهای درحال توســعه و پیشرو در 

اقتصاد است.این کارشناس اقتصادی تأکید 
کرد: بحث مهم این اســت که کشورهای به 
دنبال این هســتند که نظم قرن بیســتم را 
عملًا به چالش بکشند؛ در نظم قرن بیستم، 
دلار نقش برجسته ای داشت و آمریکایی ها با 
اتکا به دلار هر کشــوری را که تمایل داشتند 
تحریم دلاری می کرد و این موجب می شد که 
اقتصاد کشورها کاملًا وابسته به دلار باشد و 
گاهی ضربه سهمگینی به کشورهای جهان 
وارد می کردند.شقاقی شــهری افزود: از این 
منظر »بریکس« نقش بسیار ویژه و ممتازی 

را در نظم جدید جهانی ایفــا می کند و قطعاً 
در آینده نیز نقش بیشــتری خواهد داشت. 
طبیعتاً زمانی که ایران عضو این گروه باشــد 
تا حــدود زیــادی می تواند مشــکلاتی که 
آمریکایی ها با تحریم بر ایران اعمال می کنند، 
را کاهــش دهد.وی تاکید کــرد: احتمالاً در 
آینده تلاش بریکس بر ایــن خواهد بود که 
یک واحد پولی مشخص به جز دلار را محور 
قرار دهد که این می تواند برای کشورهایی که 
درگیر تحریم ها و چالش های آمریکا هستند، 

اثربخش باشد و از شدت تحریم ها بکاهد.

این استاد دانشــگاه تأکید کرد: در بریکس 
سه کشور ویژه داریم. چین و هند رتبه های 
نخســت جهانی در اقتصاد را دارند و روسیه 
با قدرت اقتصــادی برجســته در بریکس 
عضویــت دارد و کشــورهای جدیدی نیز 
به آن ملحق خواهند شــد. هرچقــدر ابعاد 
بریکس گســترده شــود می تواند آرام آرام 
به ایجاد نهادهایــی در برابر هژمونی آمریکا 
منجر شــود تا دیگر یک قدرت ویژه نتواند 
تمام مانند قرن بیســتم همه خواسته های 
خود را به کشــورهای دیگــر تحمیل کند.

آیــت الله ســید ابراهیــم رئیســی پس از 
شرکت و ســخنرانی در پانزدهمین نشست 
»بریکــس« در ژوهانســبورگ آفریقــای 
جنوبی کــه با پذیرش عضویت کشــورمان 
در این گروه مهــم و قدرتمنــد بین المللی 
همراه رود، به ایران بازگشت.رئیس جمهور 
در این ســفر حدوداً ۱۷ ســاعته، همچنین 
با رؤســای جمهور چین، برزیل، ســنگال، 
تانزانیا و نخســت وزیران هنــد و بنگلادش 
نیز دیدار و گفت وگــو کرد.پذیرش عضویت 
رسمی جمهوری اســلامی ایران در سازمان 
منطقــه ای مهم شــانگهای و حــالا گروه 
بریکس، در کنار تعمیق روابــط با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا، فعال تر کردن همکاری ها 
با سازمان اکو و گســترش و تقویت روابط و 
همکاری ها با کشــورهای همسایه، همسو 
و دوســت که افزایش قابل توجــه مبادلات 
تجاری کشورمان را به دنبال داشته، در سایه 
سیاست خارجی جامع، متوازن و مبتنی بر 

همگرایی دولت سیزدهم حاصل شده است.

وزیر صمت خبر داد

وهای برقی از سال آینده  عرضه انبوه خودر
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خانه  هنر   میرا

رئیسی در هجدهمین جشنواره شهید رجایی مطرح کرد
  سازمان اداری بدون تبعیض و فساد

 تراز انقلاب اسلامی

با  برداشتن گام های نهایی در جهت راه اندازی
وی خاورمیانه در ایران وژه فرآوری ر  ابَر پر

 راه اندازی می شود

 از حذف ناترازی تا سوددهی بانک های زیان ده
بهبود عملکرد نظام بانکی
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کودکان، قربانی تحولات خانواده در غرب
زینب مواصلی تحول خانواده در غرب متاثر از سکولاریســم، صنعتی شــدن،  
شهری شدن،  فمینیسم و فردگرایی در متن مدرنیســم و پست مدرنیسم موجب 
کاهش قدرت اجتماعی و از دســت دادن کارکردهای خانواده شد، بالاخص آنکه 
با روند کنونی نظام ســرمایه داری، وجود کودکان، به عنوان مانعی در راه کســب 

موفقیت های مادی والدین تلقی می شود.

یادداشت

آنها را درست جلوی چشم ما سوزاندند
نغمه دانش آشتیانی همه شان در آن اتاق سوزانده شدند. همانجا جلوی چشم 
ما. فکر نکنی ما نمی دیدیم که دارند جان می دهند. ما حتی داشتیم دست می زدیم 

وقتی آنها داشتند می مُردند.

دیدگاه

 معاون مدیرعامــل خبرگزاری تاس روســیه گفت: با 
شــرایط پیش آمده برای این کشور پس از تحریم های 
غرب، ایران و روسیه شرایط خوبی برای همکاری های 

خودرویی می توانند رقم بزنند.
»الکســاندر کوپنف« افزود: امروز انقلابی در بازارهای 
روسیه اتفاق افتاده اســت، به طوری که اگر تا پیش از 
این شــریک اصلی ما غربی ها و اروپایی ها بودند، امروز 
نزدیک بــه ۷۰ تا ۸۰ درصد کالاهای مــورد نیازمان را 
از کشــورهای حوزه قفقاز، چین و آســیایی ها تامین 

می کنیم.
وی با بیان اینکه این روند پــس از وضع تحریم ها علیه 
روســیه طبیعی اســت، گفت: به طور قطع این مساله 

شانس های بزرگی پیش روی دو کشور بزرگ 
ایران و روسیه قرار داده و خواهد داد و به ویژه 
در حوزه خودرویی می توانیم اتفاقات خوبی 

را شاهد باشیم.
کوپنف بــا اشــاره بــه برگــزاری دو دوره 
نمایشگاه اتومبیلیتی مسکو در سال جاری و 
سال ۲۰۲۲ با حضور شرکت های خودروساز 

و قطعه ســاز ایرانــی، خاطرنشــان کرد: فکر می کنم 
خودروسازان روســی هم می توانند با همتایانشان در 
ایران کار کنند؛ زیرا روســیه تجهیزات، امکانات فنی و 

خطوط تولید خوبی در اختیار دارد.
معــاون مدیرعامل خبرگــزاری تــاس تصریح کرد: 

معتقدم ایــن همکاری ها حتــی در ایجاد و 
راه اندازی یک خودروســازی مشــترک هم 

می تواند سر و شکل بگیرد.
 جمهوری اســلامی ایران برای دومین سال 
متوالــی با برپایــی پاویــون اختصاصی، در 
رویداد بزرگ نمایشگاهی اتومبیلیتی ۲۰۲۳ 

مسکو حاضر شد.
امســال ۳۲ شــرکت مشــتمل بــر شــرکت های 
خودروسازی ایران خودرو و سایپا، ۲ شرکت بازرگانی 
و همچنین ۲۸ شرکت قطعه ساز، در اتومبیلتی ۲۰۲۳ 
حضور یافتند که متراژی بیــش از یک هزار و ۸۰۰ متر 
مربع فضای نمایشــگاهی را به خــود اختصاص داده  

بودند.نمایشگاه اتومبیلیتی ۲۰۲۳ مسکو از ۲۱ تا ۲۴ 
آگوست ۲۰۲۳ )۳۰ مرداد تا دوم شــهریور( در مرکز 
نمایشگاه های بین المللی مســکو ) اکسپو سنتر( برپا 

شد که روز پنجشنبه به کار خود پایان داد.
پیشــتر و در جریان برگــزاری این نمایشــگاه، مدیر 
مطالعــات و برنامه ریزی بازارهای صادراتی شــرکت 
ایران خودرو گفت: ۱۲ دستگاه خودروی ایرانی »تارا« 
به صورت آزمایشــی به ناوگان حمل و نقل شــهری و 

تاکسی شهر مسکو پایتخت روسیه افزوده شد.
پیش از این، مدیرعامل ایران خودرو به ایرنا گفته بود: 
در سال جاری صادرات ۲۰ هزار دستگاه خودروی تارا 

به روسیه هدفگذاری شده است.

تجارت

ویی دارند وسیه شرایط خوبی برای توسعه همکارهای خودر ایران و ر

وزیر جهاد کشاورزی وعده داد

پرداخت  مطالبات  50  هزار 
 میلیارد تومانی گندمکاران 
تا آخر شهریور



 فرصت طلایی برای خنثی سازی تحریم ها

عضویت در بریکس و شانگهای با فهم زبان دنیا

رئیسی در هجدهمین جشنواره شهید رجایی مطرح کرد

 سازمان اداری بدون تبعیض و فساد، تراز انقلاب اسلامی 

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وزیر کشور خبر داد
مراجع شش گانه در حال بررسی مدارک 

داوطلبان انتخابات هستند
وزیر کشور خبر داد مراجع شش گانه در حال بررسی مدارک حدود ۴۹ 

هزار داوطلب انتخابات مجلس شورای اسلامی هستند.
مرحله پیش ثبت نام از داوطلبان دوازدهمیــن دوره انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی در روزهای ۱۶ تا ۲۲ مرداد به صورت الکترونیکی 

برگزار شد و ۴۸ هزار و ۸۴۷ متقاضی پیش ثبت نام خود را انجام دادند.
براساس قانون جدید انتخابات مجلس شــورای اسلامی، پس از انجام 
پیش ثبت نام داوطلبان انتخابات، ثبت احوال، فراجا، دادستانی، وزارت 
خارجه، ســازمان امور اســتخدامی و نهادهای بخش آموزش از جمله 
وزارت علوم، بهداشت، دانشگاه آزاد و مرکز مدیریت حوزه های علمیه 

مدارک متقاضیان را بررسی می کنند.
احمد وحیدی وزیر کشــور با اشاره به آغاز بررســی مدارک داوطلبان 
انتخابات، گفت: » مــا مدارک داوطلبــان را برای مراجع شــش گانه 
فرســتاده ایم و آن مراجع یک ماه فرصت دارند تا نظــرات خود را به ما 
بدهند. «وی خبر داد که » داوطلبانی که مدارک آنها مورد تایید باشد، 
می تواننــد در مرحله ثبت نام نهایی شــرکت کنند.« ثبــت نام نهایی 

انتخابات از ۲۷ مهر تا ۳ آبان خواهد بود.
پس از تایید مدارک داوطلبان توســط نهادهای شــش گانه، شناسه 
رهگیری به داوطلبان از طریق پیامکی با سرشــماری وزارت کشــور 
ارســال می گردد. اگر مدرکی از متقاضی تایید نشد، چنانچه متقاصی 
معترض باشد، تا ۲۴ ساعت قبل شــروع ثبت نام نهایی فرصت اعتراض 

دارد.
وزیر کشــور همچنین با بیان اینکه»هنوز نتیجه بررسی ها به داوطلبی 
اعلام نشده است«، گفت: »ابتدا مراجع شش گانه باید اعلام نظر کنند و 

سپس نتیجه بررسی ها به داوطلبان اعلام می شود.«

رشیدی:
وش نفت باوجود تحریم افزایش یافته است فر

عضو هیئت رئیســه مجلس گفت: در مسائل معیشــتی، کنترل بازار و 
قیمت ها تا حدی مشــکل داریم که دولت باید مشــکلات این بخش را 

مرتفع کند.
محمد رشــیدی، با اشاره به عملکرد دولت ســیزدهم، اظهار داشت: ما 
معتقدیم که دولت انقلابی زحمات زیادی می کشد و با تمام توان برای 
رفع مشــکلات مردم فعالیت می کنــد و مجلس هم همــواره از دولت 

حمایت کرده است و به این حمایت ادامه می دهد.

وی با اشاره به اینکه کارهای مهمی برای حمایت از اقشار محروم جامعه 
انجام شده اســت، گفت: با وجود این، امروز تورم و مشکلات معیشتی 
گریبان گیر مردم شــده و توقع مجلس آن است که دولت قوانینی را که 
به ویژه در بودجه هر ســال و برنامه توســعه مصوب می شود، به خوبی 
اجرا کند.عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: برای 
مثال، مجلس در بودجه ســال ۱۴۰۱، ۳۳۰ هــزار میلیارد تومان برای 
جبران معیشــتی در نظر گرفت و اگر آن موقع دولت با اعطای کالابرگ 
الکترونیکی به آن عمل می کرد، بسیاری از مشکلاتی که الان در سفره 

معیشتی مردم وجود دارد، نبود.
رشیدی با اشاره به اینکه در مسائل معیشــتی و کنترل بازار و قیمت ها 
تا حدی مشکل داریم که باید دولت مشکلات این بخش را مرتفع کند، 
گفت: طرح کالابرگ الکترونیکی در حال اجرای آزمایشــی در برخی از 
نقاط کشور اســت که از نظر ما کافی نیســت و باید دو سال پیش طبق 
قانون مجلس انجام می شد.وی متذکر شــد: دولت به جای آنکه قانون 
اعطای کالابرگ را به طور کامل و دقیق اجرا کند، در ابتدای سال ۱۴۰۱ 
یارانه جبرانی ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی به برخــی از دهک های جامعه 
داد که ما با آن مخالف بودیــم، چرا که دولت پول نقد بــه مردم داد که 

نقدینگی و تورم جامعه را افزایش داد.
نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه لازم 
اســت دولت نســبت به قوانینی که مجلس برای بهبود معیشت مردم 
تصویب می کند، اهتمام داشــته و قوانین را به طــور دقیق و کامل اجرا 
کند، تصریح کرد: فــارغ از این مســائل، دولت در مباحــث عمرانی و 
زیرساختی کارهای خوبی انجام داده که باید این مسیر در دو سال آینده 
هم تداوم داشته باشــد. در حوزه انرژی هم کارهای مهمی انجام شده، 
به گونه ای که میزان فروش نفت کشــور با آنکه تحریم هستیم، افزایش 

یافته است.

بهادری جهرمی:
بازگرداندن تعادل به سیاست خارجی، اولویت 

دولت سیزدهم است
سخنگوی دولت گفت: بازگرداندن تعادل به سیاست خارجی، اولویت 
دولت سیزدهم اســت و در ۲۴ ماه گذشته رئیســی ۱۹ سفر خارجی 

داشت و ۱۶۳ سند همکاری بین المللی امضا شد.
علی بهادری جهرمی در حســاب کاربری خود در توئیتر به مناســبت 
هفته آغاز دولت، نوشــت: بازگردانــدن تعادل به سیاســت خارجی، 
اولویت دولت سیزدهم است. در ۲۴ ماه گذشته رئیس جمهور ۱۹ سفر 

خارجی داشت؛ ۱۶۳ سند همکاری بین المللی امضا شد.
وی افــزود: احیای روابــط با همســایگان، عضویت در ســازمان های 

شانگهای و بریکس، آورده های اقتصادی - سیاسی فراوانی دارد.

 دیدار سفیر ایران در دوشنبه با رئیس 
مجلس تاجیکستان

در دیدار سفیر کشورمان در تاجیکســتان با رئیس مجلس نمایندگان 
این کشــور آخرین وضعیت و چشــم انداز همکاری های پارلمانی دو 
کشور بررسی شــد.محمدتقی صابری ســفیر جمهوری اسلامی ایران 
در تاجیکســتان با »محمدطاهر ذاکرزاده« رئیس مجلس نمایندگان 

تاجیکستان دیدار و گفت وگو کرد.
در این دیدار که به مناســبت پایان مأموریــت دیپلماتیک محمدتقی 
صابری در تاجیکســتان برگزار شــد در خصوص آخریــن وضعیت و 
چشــم انداز همکاری های بین پارلمانی ایران و تاجیکستان تبادل نظر 
صورت گرفت.ذاکرزاده ضمن اشــاره به اهمیت توسعه همکاری های 
بین پارلمانی، بر علاقه مندی و توجه تاجیکســتان نســبت به تحکیم 
و گســترش بیشــتر روابط در این زمینه با جمهوری اســلامی ایران 
تاکید کرد.رئیس مجلس نمایندگان تاجیکســتان در بخش دیگری از 
صحبت های خود، مأموریت سفیر جمهوری اسلامی ایران در کشورش 
را موفــق و تاریخی توصیف و برای ایشــان در انجــام فعالیت های آتی 

آرزوی کامیابی کرد.

تریبون

 نفیســه عبداللهی  جمهوری اســلامی 
ایران در حالی پس از عضویت »شانگهای« 
به عضویت »بریکس« درآمد که سیاســت 
خارجی را به »کف خیابان« نکشاند و تأمین 
منافع ملــی را متوقف به »عصــای لرزان« 

دیگران نکرد.
 پــس از عضویت ایران در شــانگهای و آزاد 
کــردن پول های بلوکه شــده و منابع ارزی 
کشــورمان در کره جنوبی و عراق تازه ترین 
گام راهبردی دولت سیزدهم با عضویت در 
مجموعه بین المللــی »بریکس« با رویکرد 

اقتصادی برداشته شد.
عضویت ایــران در »بریکــس« در حالی از 
ســوی جریان غرب گرا، همــواره پیگیری 
می شــد و دولت را ناتوان از عضویت در آن 
معرفی می کردند کــه هم اکنون با عضویت 
کشورمان در چنین مجموعه ای، یا سکوت 
معنادار، کرده اند و یا در اقدامی فرار به جلو، 

آن را بی ارزش می خوانند.
کســانی که مدعی بودنــد »زبــان دنیا را 
بلدند« و دیگران را به »آب و صابون« حواله 
می دادند، با برجامی نافرجام و کشــوری با 
تورم ۶۰ درصدی فــرار کردند و حال پس از 
دو سال که گام های اســتوار دولت مردمی 
یکی پــس از دیگری برداشــته می شــود 
به میدان آمده انــد تا با ایــرادات تهی، این 

دستاورد را زیر سوال ببرند.
هنــوز شــهد خبــر عضویــت ایــران در 
»شــانگهای« در دهان ها بود که با دمیدن 
در گســل های موجود، که از قضا محصول 
حکمرانی آنهاست، شــیرینی انتفاع از یک 
دســتاورد سیاســت خارجی را به حاشیه 
کشاندند و حال نیز در تلاش برای به حاشیه 
بردن دستاورد دیگر هســتند. این در حالی 
اســت جماعت یاد شــده، عکــس با فلان 
هواپیما و یا فلان مقام خارجی در مجلس را 
به عنوان دستاورد به مردم می فروختند و با 
همین »گفتار درمانــی« ها و ادعاهای پوچ، 

ماشین اقتصاد کشور را به ته دره انداختند.
حال که دولت ســیزدهم در تــلاش برای 
جبــران کاســتی های یک دهه گذشــته 
است، هر روز یا یک حاشیه سازی مانع از آن 
می شــوند. اگر روزی مدعی بودند هر ۹ روز 

یک حاشیه درســت می شود الان خودشان 
هر ۹ ساعت یک حاشیه خلق می کنند.

دولت یازدهم و دوازدهــم مدعی بود زبان 
کشــورهای غربــی را می فهمد اما پشــت 
درهای بسته آنان قرار گرفت و حتی فرصت 
طلایی برای عضویت در بریکس را در زمان 
خود از دســت داد. این در حالی اســت که 
دولت سیزدهم بدون ادعاهای دولت قبلی 
توانســت ایران را بعد از عضویت در پیمان 
شــانگهای وارد پیمان اقتصادی بسیار مهم 

بریکس کند.
همچنانکه سید ابراهیم رئیسی در بازگشت 
از ســفر آفریقای جنوبی گفت: عضویت ما 
در گروه بریکس به صورت اتفاقی رخ نداده 
بلکه یک سیاست انتخابی از سوی دولت در 
جهت تأمین منافع کشور و مردم بوده است 
و امیدواریم بتوانیم از این رویداد قابل توجه 
نهایت بهره برداری را در عرصه های مختلف 

داشته باشیم.
رئیس جمهور با بیان اینکــه اهمیت ایران 
به لحاظ موقعیت ژئوپلیتیک و کنشــگری 
فعــال در عرصه های مختلــف منطقه ای و 
بین المللی بر کسی پوشیده نیست، تصریح 
کرد: همه این مسائل موجب شد تا عضویت 
ایران در گروه بریکس مطرح و به اتفاق آرای 
اعضا تصویب شود. البته به طور طبیعی لازم 
است ساز و کارهای اجرایی برای بخش های 
مختلف گروه از جمله صندوق بریکس، نیز 
تمهید و فراهم شود که همکاران وزارت امور 
خارجه از همان ساعت اول تصویب عضویت 
ایــران، اقدامات خود را در ایــن زمینه آغاز 
کردند.رئیســی در ادامه با بیان اینکه دولت 
مردمی هرگز سیاســت خارجی کشــور را 
زمینه ای برای منازعات و مشاجرات حزبی 
و جناحی تبدیل نخواهد کرد، اظهار داشت: 
آنچه برای ما اهمیت و اولویت دارد تضمین و 
تأمین منافع کشور و مردم است و امیدواریم 
بتوانیم از ایــن رویداد قابــل توجه نهایت 

بهره برداری را در این زمینه داشته باشیم.

نقش بریکس در تحولات آینده
همــکاری و مشــارکت در چارچوب های 
اقتصــادی چندجانبه بــه ویــژه در قالب 

همکاری هــای جنوب-جنــوب اهمیت و 
اولویت بالایی برای جمهوری اسلامی ایران 
دارد. همچنیــن کشــورمان از ظرفیت ها و 
توانمندیهای ارزشــمندی برای مشارکت 
در ســازوکارهای چندجانبــه بهــره مند 
اســت. در حال حاضر ما با اعضای بریکس 
تعاملات اقتصادی دو جانبــه و چندجانبه 
قابــل توجهــی داریــم. حال بــا عضویت 
ایران، کشــورمان آمادگی دارد قابلیت ها و 
ظرفیت های خود را در مسیر نیل به اهداف 
مشــترک با کشــورهای عضــو بریکس به 
اشتراک گذاشــته و روابط خود را در سایر 
زمینه هــای اقتصادی و تجاری گســترش 

دهد.
در حال حاضــر، گروه بریکس بیشــترین 
سهم از تولید ناخالص داخلی جهان )۳۱.۵ 
درصد( را در مقایســه با ســایر بلوک های 
اقتصادی از جمله گروه هفت )۳۰.۷ درصد( 
به خود اختصاص داده است. همچنین پنج 
کشور عضو یک چهارم مســاحت خشکی 
زمین و حدود ۴۰ درصد جمعیت جهان )۳ 
میلیارد و ۱۸۷ میلیون نفر در سال ۲۰۲۱( 
را دارا هســتند و با توجه به میزان تقاضای 
موجود انتظار مــی رود در آینده با پذیرش 
اعضای جدیــد جایگاه جهانی گــروه ارتقا 

یابد.
بریکس با توجه به روح همکاری و مشارکت 
حاکم بــر آن، از ظرفیت هــای بالایی برای 
ایجــاد تأثیرات مثبت و ارائــه راه حل هایی 
برای چالش های جهانی برخوردار اســت. 
جمهوری اسلامی ایران اعتقاد دارد با توجه 
به روندهای موجود و همچنین گســترش 

احتمالی بریکس و ایجاد ائتلاف های جدید 
و قوی تــر بین اقتصادهــای نوظهور جهانِ 
جنوب، ظرفیت های این گــروه را افزایش 
داده و باعث تأثیرگذاری بیشتر آن در روند 

تحولات جهانی خواهد شد.
زمانــی که ایــران بــه دنبــال دلار زدایی 
در عرصــه تجــارت جهانی بود بســیاری 
از کشــورها آن را رویایــی و در خلــع 
می پنداشــتند اما هم اکنون کشــورهای 
بریکس به دنبال ایجاد واحــد پولی جدید 
هســتند و حضور ایران را بســیار مغتنم و 
انگیزه بخش بــرای تحقق این رؤیای بزرگ 

می دانند.
بریکس بعد از تحولات ابتدایی شکل گیری 
خود بــا یادگیری های جدیــدش از جمله 
عضویت ایران اعتماد به نفس کافی را برای 
تحقق یک رؤیای بــزرگ پس از جنگ دوم 

جهانی دنبال می کند.
ایجاد واحد پول جدید منجر به بازگشــت 
عدالت در عرصــه تجارت جهانی شــده و 
بســیاری از مشکلات کشــورهای مستقل 
از جملــه ایــران را می تواند مرتفــع کند. 
موضوعــی کــه موجــب بالفعل شــدن 
ظرفیت هــای اقتصادی ایران می شــود تا 
پس از مدتی نــه چندان دور ایــران با توان 
بالای اقتصادی خــود بتواند منافع و قدرت 
کشــورهای عضــو بریکس را بــه صورت 
فزاینده ای بــه عنوان یک قــدرت نوظهور 

افزایش دهد.
بریکس و پیمان شانگهای دو بال اقتصادی 
و امنیتی قدرت ها و کشــورهای نوظهوری 
اســت که می خواهند ســهم واقعی خود را 
در عرصه جهانی داشته باشــند و در مقابل 
چالش ها و زیاده خواهی های کشــورهای 

غربی به خصوص آمریکا بایستند.

جهش سیاسی، اقتصادی و راهبردی
سید هادی سید افقهی، با اشاره به عضویت 
ایران در بریکس و اهمیت آن اظهار داشت: 
بریکس می خواهد با اتحادیــه اروپا رقابت 
کند چــرا که حدود ۴۰ درصــد از جمعیت 
جهان در و ۳۱ درصد اقتصاد دنیا را مدیریت 
می کند.وی ادامه داد: مسئله دیگر موضوع 

فراقاره ای بودن این ســازمان است و شبکه 
ارتباطات بانکی، امنیتــی، اقتصادی و.. به 
مراتب فراگیر تــر از اتحادیــه اروپا و حتی 

آمریکا خواهد شد.
کارشناس مسائل غرب آسیا افزود: با توجه 
به تحولات جدی، نظم نوین جهانی، بلوک 
بندی های جدید اقتصــادی و ائتلاف های 
نظامــی در دنیا، چهــره موازنه هندســه 
قــدرت جهانــی را از حالت تــک قطبی به 
ســمت چند قطبی ســوق خواهــد یافت، 
موضوعی که مقام معظــم رهبری نیز به آن 
تاکید داشته اند.سیدافقهی عنوان کرد: در 
همین راستا رئیس ســازمان سیا به وضوح 
اعلام کرده که آمریکا دیگــر قدرت مطلق 
جهانی نیســت، اروپاییان نیز چنین حرفی 
را مطرح می کنند.وی با بیان اینکه در حال 
حاضر بیش از ۵۰ کشور در اجلاس بریکس 
شــرکت کرده اند، عنوان کرد: اعلام حذف 
دلار توسط کشورهای شــرکت کننده در 
این اجــلاس یعنی اعلام جنــگ جهانی بر 
علیه دلار اســت. یکی از حربه های زشــت 
و غیراخلاقــی آمریــکا بحــث تحریم ها و 
ممنوعیت کاربری سوئیس در کشورهایی 
است که مورد تحریم آمریکا قرار می گیرند 
لذا این اقدام بریکس یک سیلی محکمی به 
صورت آمریکا و دلار آنهاست.کارشــناس 
مسائل غرب آســیا افزود: بریکس سازمانی 
صرفاً اقتصادی نیســت و ابعــاد امنیتی و 
ژئوپلیتیکی دارد و این شبکه پنج قاره را به 
هم پیوند می زند.وی ادامه داد: پیشنهادی 
که به ایران مطرح شد مکمل عضویت ایران 
در دو یا ســه بلوک بندی اقتصادی اســت.
سیدافقهی با اشــاره به دستاوردهای دولت 
سیزدهم در حوزه سیاست خارجی گفت: با 
آمدن آقای رئیسی عضویت در سازمان اکو 
احیا شد و روابط ایران با کشورهای آسیای 
میانه و قفقاز بهبود پیدا کرد. مســئله دیگر 
عضویت ایران در شــانگهای و همچنین در 
بازار اور آســیا که دور از هیمنــه و هژمونی 
آمریکاســت، بود و الان نیز در یک سازمان 
و مؤسســه فراقانونی عضویت پیدا کرده که 
مشــوقین این عضویت ها روســیه و چین 

هستند.

خریدار   رئیس جمهــور با بیــان اینکه 
ســازمان اداری بدون تبعیض و فساد، تراز 
انقلاب اســلامی اســت، بر لزوم تحول در 
نظام اداری به منظور ارتقای خدمت رسانی 
به مردم تأکید کرد و گفت: همه کسانی که 
مخلصانه در سراسر کشور برای امیدآفرینی 
در جامعــه تــلاش می کننــد، شایســته 

تقدیرند.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی در هجدهمین 
جشــنواره شــهید رجایی که روز شنبه در 
سالن اجلاس سران برگزار شد، ضمن تقدیر 
و تشکر از تمامی دســتگاه ها و وزارتخانه ها 
در دولــت ســیزدهم تصریح کــرد: همه 
کسانی که مخلصانه در سراسر کشور تلاش 
می کنند و امیدآفرینی می کنند شایســته 

تقدیر و تشکر هستند. 
وی با اشــاره به تحول در نطام اداری ادامه 
داد: در گام دولت انقلاب اســلامی یک الزام 
انکارناپذیــر داریم و آن هم تحــول در نظام 
اداری کشور اســت.نظام اداری سازوکاری 
اســت که برای تحقق اهــداف نقش آفرین 

است.
رئیس جمهــور تأکیــد کرد: نظــام اداری 
کارآمد و چابــک و امید آفرین بســیار در 
تحقق اهداف انقلاب شــکوهمند اسلامی 

نقش دارد.
وی با بیان اینکه نظام اداری باید متناســب 
با نظام انقلابی باشــد، تصریح کــرد: آنچه 
ضرورت دارد و تحولی که باید انجام شــود 

ممکن است با موانعی همراه باشد.
آیت الله رئیســی یکــی از مشــکلات نطام 
اداری را بروکراســی برشــمرد و گفت: این 
درهم تنیدگی بخــش اداری موجب کندی 
کار می شود ما به کار کارشناسی معتقدیم.

دموکراســی یک همــزاد دارد و آن هــم 
بروکراسی است، این دو با هم متولد شدند.

وی ضمن توصیه به مدیــران دولت از آنها 
خواســت تا یک بار فرایندها را مورد بازنگاه 
و بازنگــری قرار دهنــد و تأکید کــرد: ما با 
یک پیچیدگــی در نظــام اداری مواجهیم 
کــه از ســازمان اســتخدامی و ســازمان 
بهــره وری می خواهــم مجاهدانــه برای 
رفع این پیچیدگی و تســهیل کار مردم در 
ادارات تــلاش کنند؛ مهمترین شــاخصه 
در کار جهــادی بعــد از انگیزه و اندیشــه 

سرعت بخشیدن به کار است.
رئیس جمهــور با تأکیــد بر اینکــه باید به 
ســازمان و ســازوکاری چابک بــا افرایش 
بهره وری اندیشــید، افزود: رشد اقتصادی 
باید همراه با دو رکن افزایش سرمایه گذاری 

و بهره وری باشــد و این دو در کنار هم رشد 
اقتصادی را به ارمغان  می آورند.

آیت الله رئیســی با اشــاره به اینکه افزایش 
بهره وی موجب رونق تولید در حوزه اقتصاد 
و رشد در تولید سبب افزایش اعتمادعمومی  
و رضایت مندی نسبت به ســازمان اداری و 
رشد ســرمایه اجتماعی خواهد شد، تحقق 
این مهم را در گرو داشــتن ســازمان اداری 
چابک، کارآمد و ســهل برای امــور مردم 
دانست که در ســایه توجه به کرامت مردم 

شکل می گیرد. 
وی در ادامه با مخاطب قــراردادن مدیران 
بر لــزوم بازنگــری در فرایندهــا و تحول 
نظــام اداری برای افزایش خدمت رســانی 
به مردم تأکید کرد و گفت: تــا عدم تحقق 
عینی و عملی یک امر، امر را انجام شــدنی 
تلقی نکنید. برخی قرادادها که باید ســیر 
خود را طی می کرد، با کندی مواجه شــده 
و سیر تهیه برخی قرارداد از چند دولت هم 
عبور کرده اســت! مصرانه می خواهم از این 
ســخنگاه به همه مدیران بگویم که ســیر 

فرایندها و کارها را بازنگری کنند.
رئیس جمهور با اشــاره به معطــل ماندن 
کار مردم در ادارات بــه بهانه های مختلف، 
متذکر شــد: تعطیلات نباید بهانه ای برای 
به تعویق افتادن کار مردم شــود؛ چرا فرضاً 
روز چهارشنبه که اداره به مناسبتی تعطیل 
می شود و روز پنجشــنبه هم تعطیل کاری 
اســت، باید کار مردم دو روز معطل بماند؟ 
اگر نیاز شــد، روز کاری هفته یک ســاعت 

بیشتر بمانید و کارها را انجام دهید.
آیت الله رئیســی پیگیری انقلابــی امور را 
یکی از شاخص های شخصیتی و مدیریتی 
شهید رجایی دانســت و گفت: باید با مردم 
بی واســطه صحبــت کنید و کارســنجی 
نمایید. نباید از پیگیری امور خســته شد. 
یک سوم از تمام  پســت های مصوب ادارات 
خالی اســت و این نشــان می دهد که این 

پست ها ضرورت نداشته است. 
رئیس جمهور بــا بیان اینکــه اول باید کار 
تعریف شده و بعد نیروی انسانی جذب شود، 
خاطرنشان کرد: رودربایسی ها را باید کنار 
گذاشت. اگر نیروی اضافی دارید به سازمان 
اداری اســتخدامی تحویــل دهیــد تا کار 

مناسب برای آنها در نظر گرفته شود.
آیت الله رئیســی با بیان اینکــه باید نیروها 
کارآمدی داشته باشند، تأکید کرد: کرامت 
مردم باید رعایت شــود و جلوی پای مردم 
برخاســتن یکی از جلوه های کرامت است، 
احترام به مردم در پرتو سرعت بخشیدن به 

انجام  کار مردم است. 
وی در ادامه از بانوان  که به رغم مشــکلات 
موجود صادقانه مشغول کار و خدمت رسانی 
به مردم هستند و همچنین از کسانی که در 
نقاط محروم و مرزی با وجود محدودیت ها 
و محرومیت ها تلاش می کننــد، قدردانی 

کرد. 
رئیس جمهور، یکی از موانع در نظام اداری 
را رودربایســتی عنوان  کرد و گفت: نیروها 
وقتی استخدام می شوند، خاطرشان جمع 

می شود که کار و حقوقشان تضمین شده و 
با حکم اســتخدامی فکر می کنند به مقصد 
رســیده اند و به علم افزایــی و دانش افزایی 

توجه نمی کنند.
آیت الله رئیســی با بیان اینکــه برای دانش 
افزایی و به روز شــدن و افزایــش کارآمدی 
کارکنان دولت تدبیر شود، لزوم تجدیدنظر 
در آموزش های ضمن خدمت را مورد تأکید 
قرار داد و متذکر شــد: ایــن آموزش ها کار 
علم افزایی دانشــگاه را نمی کند ولی همین 
موضوع هم بــه دریافت مزایای ســازمانی 
آنها گــره خورده کــه باید این دیــدگاه  در 
راستای افزایش دانش و تجریه و کارآمدی 

دستگاه ها تغییر کند.
وی با بیان اینکه مُصر هستیم تا کار جهادی 
و انقلابی بــرای افزایش بهــره وری صورت 
گیرد، گفت: نباید حق کســی ضایع شود؛ 
کســی که پول و پارتی و ارتباطــات ندارد، 
باید بتواند برای گرفتن حقش مراجعه کند 
و دچار لکنت زبان نشــود. ســازمان ادارای 
بدون تبعیض و فســاد و تحقیــر که حافظ 
کرامت انســانی افراد است، ســازمان تراز 
انقلاب اســلامی و تراز نظریه دولت انقلابی 

و قابل تقدیر است.
آیت الله رئیســی نظام عادلانــه پرداخت به 
کارکنان دولت را یکی از رسالت های دولت 
ســیزدهم دانســت و گفت: نظام عادلانه 
پرداخت باید تحقق یابد؛ اگر این نظام جای 
خود را به نظام  چانه زنی بدهد باعث تأســف 
است. ما باید در مســیر یک نظام عادلانه در 

پرداخت ها حرکت کنیم تا افراد متناسب با 
میزان  کارشــان حقوق و مزایا بگیرند. برای 
تحقق این  نظام عادلانه هم مجلس و دولت 
و همه بخش ها باید دســت به دســت هم 

دهند و همفکری و تلاش کنند.
در هجدهمین دوره جشنواره شهید رجایی 
از سال ۷۶ آغاز شده، ۲۵ دســتگاه اصلی و 
سازمان مستقل، ۱۰۹ شرکت تابعه، ۱۸۷۲ 
واحد استانی و ۳ دســتگاه قوه قضائیه مورد 

ارزیابی قرار گرفته است.
رئیس جمهور در مراسم گرامیداشت هفته 
دولت و هجدمین جشــنواره شهید رجایی 
از دســتگاه ها و وزارتخانه ها تقدیر کرد که 
براین اساس در موضوع مردمی سازی دولت 
و بهره وری لوح و تندیس دســتگاه برگزیده 

به وزارت نیرو اهدا شد.
 در موضــوع تبیین دســتاوردهای دولت و 

اقناع افکارعمومی از وزارت نفت تقدیر شد.
در حــوزه حمایــت از خانــواده و جوانی 
جمعیت و موصوع اقامه نماز تندیس و لوح 
دســتکاه برگزیده به وزارت کشور تقدیم و 
لوح و تندیس دانشــگاه برتر هم به دانشگاه 

ایلام اهدا شد.
همچنین در حوزه تســهیل و ایجاد اشتغال 
لوح و تندیس به ســازمان بهزیستی کشور 
اهدا شــد.در اجرای اصول قانون اساســی 

دستگاهی حائز رتبه برتر نشد.
لــوح و تندیس اســتاندار برگزیــده نیز به 

استاندار زنجان اهدا شد.
همچنین رئیــس جمهــور از وزارت امور 
خارجه به عنوان دستگاه برتر با اهدای لوح و 

تندیس برگزیده، تقدیر کرد.
میثــم لطیفی، رئیــس ســازمان اداری و 
استخدامی کشور هفته گذشته در نشست 
خبری هجدهمین جشنواره شهید رجایی 
به مناســبت هفته دولت با اشاره به ارزیابی 
۲۰۰۹ دســتگاه اجرایــی  در جشــنواره 
شــهید رجایی گفته بود: امتیازهایی که به 
دستگاه های مورد بررســی داده می شود،  
در راســتای ارتقای بهــره وری و عدالت و 
برخورداری مردم از خدمات این دستگاه ها 
خواهد بود که در ســامانه دولت سنج، این 

معیارها اعلام شده است.
لطیفی همچنیــن تاکید کرده بــود: برای 
ارزیابی هر دستگاه  شــاخص های عمومی 
و اختصاص مورد ارزیابــی قرار می گیرد که 
۱۳ شاخص کلان، ۱۰۱ سنجه و همچنین 
در ۵ محور این دستگاه ها ارزیابی می شوند 
و این شــاخص ها به صورت دوسالانه مورد 

رسیدگی و ارزیابی قرار می گیرند.



با  برداشتن گام های نهایی در جهت راه اندازی

وی خاورمیانه در ایران راه اندازی می شود وژه فرآوری ر ابَر پر
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نائب رییس اتحادیه مشاوران املاک عنوان کرد
اجاره و خرید مسکن با دلار صحت ندارد

 نایب رییس اول اتحادیه مشــاوران املاک با اشــاره به انتشار مطالبی 
مبنی بر انجام معاملات مسکن بر پایه دلار، گفت: اساس و پایه کدهای 
رهگیری در بنگاه های املاک بر پایه ریال است و نمی توان در این رابطه 

مبلغی را به دلار در قالب معاملات و قرارداد وارد کرد.
داوود بیگی نژاد افزود: در واقع معاملات و قراردادهای خرید و فروش و 
اجاره مســکن که در چارچوب ضوابط اتحادیه مشاوران املاک تنظیم 
می شــود، بر مبنای واحد پولی کشــورمان که ریال اســت، می باشد و 

نمی توان قراردادی را به دلار تنظیم و امضا کرد.
وی با بیان اینکه تاکنون شــکایتی در این رابطه به اتحادیه مشــاوران 
املاک ارجاع نشده است، بیان داشت: همچنین پرونده ای مرتبط با این 
مســاله که قراردادی با دلار صورت گرفته در این اتحادیه باز نشده و بر 

همین اساس نمی توان این مساله را تایید کرد.
بیگی نژاد با اشاره به افزایش تعداد بنگاه های املاک، تصریح کرد: یکی 
از پیشــنهادها برای ساماندهی بازار مسکن این اســت که دفاتر مشاور 
املاک به صورت منطقه ای و جمعیتی راه اندازی شــود، بدین معنی که 

بر اساس جمعیت هر منطقه اقدام به ارایه مجوز به این دفاتر کرد.

رییس سازمان چای کشور:
 واردات چای تنظیم بازار منوط به خرید

داخلی شد
 رییس سازمان چای کشور اعلام کرد: واردات چای برای تنظیم بازار با 
دستور وزیر جهاد کشاورزی، منوط به خرید بخشی از چای تولید داخل 
شد.به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »حبیب جهانساز« افزود: مقرر 
شده، با دستور وزیر جهاد کشــاورزی واردکنندگان برای واردات چای 
مورد نیاز تنظیم بازار باید بخشی از چای تولید داخل را خریداری کنند 

تا نگاه تامین بازار بیشتر به سمت تامین از منابع داخلی باشد.
رییس سازمان چای کشور اظهار داشــت: اجرایی شدن این دستور به 
رونق صنعت چای و گردش مالی ســریع تر کارخانجات فرآوری کمک 
می کند، ضمــن آن که چای داخلی بیشــتری در ســبد خانوارها قرار 
می گیرد.جهانســاز تصریح کرد: نیاز سالیانه کشــور به چای خشک با 
احتساب ذخایر و رسوبات انباری حداکثر ۱۰۰ هزار تن است و نزدیک 

به ۳۰ درصد آن از طریق تولید داخل و بقیه با واردات تامین می شود.
وی گفت: تمایل تجار ایرانی به واردات چای خارجی است، در حالی که 
مردم و تولیدکنندگان تمایل به بازار و مصرف چای داخلی دارند و از این 

رو رویکرد تجار باید تغییر کند.
رییس ســازمان چای کشــور ادامه داد: اگر اولویت تجار در مورد چای 
یا ســایر محصولات، تولید داخلی باشد، با مشــکلات کمتری روبه رو 

خواهیم شد.

خاندوزی عنوان کرد
ضرب الاجل بانک مرکزی به بانک های خصوصی 

برای اصلاح ساختار
وزیر امور اقتصادی و دارایــی اعلام کرد: بانک مرکــزی ضرب الاجل 
۶ ماهه ای بــه بانک های خصوصــی داده تا با اقدامــات مؤثر به اصلاح 
ســاختاری برســند. احســان خاندوزی وزیر اقتصاد و دارایی در یک 
مصاحبه رادیویــی گفت: دشــمنان تمرکز بســیاری داشــتند تا با 
جهش ارزی و تحریم از رشــد اقتصادی ایران جلوگیــری کنند ولی با 
مجموعه ای از تدابیر رشــد نقدینگــی از ۳۹ درصد بــه زیر ۲۹ درصد 

کاهش یافت.

خاندوزی با اشــاره به دیپلماســی اقتصادی دولــت و تعاملات مفید 
با کشورهای همســایه و همسو و آزاد شــدن بخش هایی از منابع ارزی 
بلوکه شده کشور گفت: در ۴ ماه اخیر شاهد کاهش سرعت تورم بودیم 
که با همراهی مردم تا پایان امسال از دوره ۵ ساله تورمی عبور خواهیم 
کرد.وزیر اقتصاد افزود: علیرغم القائات دشــمن بر بن بست اقتصادی 
کشور، اتفاقات ماه های گذشته در همکاری و رایزنی ایران با کشورهای 
عربســتان، چین، روســیه و بریکس، نشان از چشــم انداز امیدبخش 
اقتصاد ایران در مســیر چندجانبه گرایی و جانمایی کشــور در عرصه 
بین الملل دارد.وی اصلاح حوزه های مالی و بانکی را بسیار مهم دانست 
و تصریح کرد: از سال ۹۷ تعداد ۱۱ بانک دولتی زیان ده بوده و با دارایی 
مردم و دولت ادامه می دادند که امروز به یک بانک در حال اصلاح مالی 
رسیده اســت و بانک مرکزی ضرب الاجل ۶ ماهه ای هم به بانک های 

خصوصی داده تا با اقدامات مؤثر به اصلاح ساختاری برسند.
خاندوزی حــال حاضر را بهترین دوره هماهنگی دســتگاهی در حوزه 
اقتصادی دانســت و اظهار امیدواری کرد که با هماهنگی قوای سه گانه 
بویژه قوه قضائیه به اصلاح قوانین و ساختار برای رقابت پذیری اقتصاد 
ایران در عرصه بین المللی دست یابیم و بستر مناسبی برای رفع موانع 
تولید و صادرات فراهم شود.وی دولت را مسئول بسترسازی زیر ساخت 
برای صادر کنندگان و تولیدکنندگان داخلی و سرمایه گذاران خارجی 
دانســت و گفت: تصمیمات خوبی در این حوزه ها گرفته و ابلاغ شده تا 
صادرکنندگان ما بتوانند در مزایده ها و مناقصه های بین المللی شرکت 

کنند و به رقابت بپردازند.
خاندوزی منابع آزاد شده ارزی را برای توســعه اقتصادی کشور بسیار 
مهم و اثربخش دانســت و تصریح کرد: آنچه در ماه های آتی شاهد آن 

خواهیم بود شروعی از اثرات آزادسازی منابع ارزی کشور خواهد بود.

مدیرکل دفتر نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی:
سهمیه بندی شکر کذب است

مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بــر کالاهای اساســی وزارت جهاد 
کشــاورزی گفت: هیچ کمبودی در تولید و توزیع شــکر وجود ندارد و 

سهمیه بندی این کالا نیز کذب است.
مســعود امراللهی، ضمن تکذیب سهمیه بندی شــکر گفت: هیچ گونه 
ســهمیه بندی شــکر در حوزه مصرف کننده، صنــف و صنعت انجام 
نمی شود؛ زیرا شــکر به اندازه کافی تولید و توزیع شده و هیچ کمبودی 

در تامین این کالا نداریم.
وی ادامه داد: ۵۰ هزار تن شــکر از طریق بخش خصوصی به استان ها 
تخصیص دادیم که در حال توزیع است. همچنین حدود ۶۲ هزار تن هم 
توسط شرکت بازرگانی دولتی ســهمیه به استان ها داده شده که از این 
میزان هنوز ۳۰ هزارتن توسط مباشرین معرفی شده از جهاد استان ها، 

جذب نشده است. این یعنی التهابی در بازار وجود ندارد.
مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بــر کالاهای اساســی وزارت جهاد 
کشاورزی، در پایان گفت: قیمت شکر بسته بندی هر کیلوگرم ۳۴ هزار 
تومان، شــکر فله درب کارخانــه ۲۵ هزار و ۵۰۰ تومــان و فله مصرف 

کننده نیز ۲۸ هزار تومان است.

بازار

  وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت از تولیــد و عرضه 
خودروهای برقــی به صورت انبــوه از ســال آینده و 
اتوبوس های برقی در ســال جاری خبــر داد و گفت: 
تعداد زیادی خودرو آمــاده تحویل به مردم اســت و 
وزارت صمت تسهیلگری شــرایط را فراهم می کند تا 
این خودروها به دســت متقاضیان برسد و مردم نگران 

نباشند.
»عباس علی آبــادی« در مــورد برنامه هــای وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، اظهار داشــت: تعداد زیادی 
خودرو آماده تحویل به مردم اســت و وزارت صمت با 
تســهیلگری شــرایط را فراهم می کند و مردم در این 

مورد نگران نباشند.
وی افــزود: اختلاف نظرها بین ســازمان اســتاندارد، 

محیط زیست و خودروســازان در مقررات و 
ضوابط بوده است که با دستور رئیس جمهور 
در حال گذر از این مشــکل هســتیم. مردم 
نگران نباشــند؛ زیرا خودروها تولید شده اند 

و امسال رکورد تولید خودرو را خواهیم زد.
وزیر صمت گفــت: در تحویــل خودروها به 
مشــتریان این موانع را بر می داریم و کسانی 

که به حســاب خودروسازان یا ســازمان حمایت پول 
واریز کردند خودروی خــود را تحویل خواهند گرفت 
و روندها دنبال می شود و شــرکت ها و خودروسازان به 

تعهدات خود عمل کنند.
علی آبادی ادامه داد: خودروهــای مونتاژی هم تولید 

شده که به زودی اطلاعات آنها نیز اعلام می شود.

وی بــا بیــان اینکــه آیین نامــه واردات 
خودروهای کارکرده تنظیم و تدوین شــد و 
به دولت ارسال شده اســت، گفت: در جلسه 
هیئت دولت مطرح و تصویب خواهد شد که 

در این بخش تسریع خواهیم داشت.
وزیر صمــت در مــورد واردات خودروهای 
نو نیز، بیان کــرد کــرد: روال کاری واردات 
خودروهای نو انجام می شــود و تعــداد زیادی خودرو 
وارد شــده که یک نمایشــگاهی برپا می کنیم و مردم 

می توانند خودروها را ببینند.
علی آبــادی با اشــاره به اینکه مســیر ســاخت انبوه 
اتوبوس های برقی به صورت انبوه آغاز شــده اســت، 
گفت: احتمالاً مردم تا آخر امســال تعداد قابل توجهی 

اتوبوس برقی در شــهر مشــاهده خواهند کرد و از این 
اتوبوس های برقی استفاده خواهیم کرد.

وی بــا اعلام اینکه ســال آینــده خودروهــای برقی 
به صورت انبوه برای مــردم عرضه خواهد شــد، بیان 
داشت: ساخت موتورســیکلت برقی به صورت تجاری 
آغاز شــده و در زمینــه تولید خودروی برقــی نیز دو 
شــرکت جلوتــر از بقیه هســتند، البته در ســاخت 
موتورسیکلت به صورت تجاری بعضی ازشرکت ها کار 

را شروع کرده اند.
وزیر صمت با اشــاره بــه واردات، ادامــه داد: واردات 
خودروهای برقی کــه قابلیت های فوق العاده ای دارند، 
نیز در اولویــت وزارت صنعت، معدن و تجارت خواهند 

بود.

رئیس اتاق تعاون ایران گفت: با وجود تلاش های انجام 
شــده، بخش تعاون در برنامه هفتم توســعه، مغفول 

مانده است.
یکی از برنامه های کشــور در حوزه اقتصاد برنامه های 
۵ ساله سال توسعه اســت. ایران پیش و پس از انقلاب 
دارای برنامه های ۵ ســاله توســعه بوده به طوری که 
۶ برنامه توســعه پیش از انقلاب و ۶ برنامه توســعه در 
ســال های بعد از آن در کشــور تدوین و اجرایی شده 
اســت؛ اما اینکه کدام یک از برنامه های توسعه از بعد 
اجرا موفق بــوده و کــدام برنامه های توســعه توفیق 
چندانی از نظر اجرا نداشــته، نیاز به مطالعه عملکردها 

دارد.
برنامه توســعه هفتم پس از تأخیر حدوداً ۲ ســاله ۳۰ 
اردیبهشت ابلاغ شد. رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
در همایش رونمایی از سند لایحه برنامه هفتم توسعه 

اعلام کــرد، لایحــه برنامه هفتم توســعه 
بــرای ســال های ۱۴۰۲ تــا ۱۴۰۶ تدوین 
شــده، دارای ۲۲ فصل و ۷ بخش اســت که 
بخش های اقتصادی، زیربنایــی، فرهنگی 
و اجتماعــی، علمــی، فناوری و آموزشــی، 
سیاســت خارجــی، دفاعــی و امنیتــی و 
اداری، حقوقی و قضائی اســت. کارشناسان 

حوزه های مختلف اقتصادی دربــاره نگاه ها در تدوین 
موضوع های مورد بحث در برنامه انتقادهایی را مطرح 
کرده انــد. به عنوان مثــال در حوزه کشــاورزی، اتاق 
اصناف کشاورزی ایران در بیانیه ای، خطاب به اعضای 
کمیســیون تلفیق رســیدگی به لایحه برنامه ۵ ساله 
هفتم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری 
اســلامی ایران و دیگــر نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی عنوان کرد »لایحه پیشــنهادی دولت، تیر 

خلاص بر پیکر نحیف و نیمه جان کشاورزی 
کشور است«.

در ادامــه هم رئیــس اتاق تعــاون ایران در 
نشســت تعاون و حکمرانی مــردم در مدار 
قانون بــا حضــور رئیس مجلس شــورای 
اســلامی با اشــاره به برنامه توســعه هفتم 
توســعه اظهار کرد: با وجود تلاش های انجام 
شده، بخش تعاون در برنامه هفتم توسعه، مغفول مانده 
اســت. به گزارش اتاق تعاون ایران، بهمن عبداللهی، 
رئیس اتاق تعاون ایران با اشاره به اینکه در این نشست 
در ساحت قانونگذاری کشــور هستیم، گفت: بنا بود بر 
اساس سیاســت های اصل ۴۴ قانون اساسی و احکام 
برنامه بودجه و توســعه کشــور، بخش تعاون تا پایان 
برنامه پنجم به اهــداف ۲۵ درصــدی از اقتصاد ملی 

برسد که این گونه نشد.

وی در ادامه با اشاره به اینکه تلاش بسیاری برای تحقق 
این مهم صورت گرفته اســت، عنوان کرد: ما در حوزه 
قانونگذاری کمبودی نداریم و به جرأت می گویم کشور 
ما در حــوزه حمایت های قانونی از بخــش تعاون، بی 

نظیر عمل است.
رئیس اتاق تعــاون ایران اظهار کرد: اما نتایج پایشــی 
که در این خصوص انجام شده نشــان می دهد کمتر از 
۱۲ درصد از قوانین این حــوزه اجرا و ۸۸ درصد قوانین 
مربوط بــه حوزه تعاون اجرا نشــده اســت.عبداللهی 
خاطرنشان کرد: خواســته ما این است مجلس شورای 
اسلامی، در حوزه نظارت بر اجرای قوانین مربوط بخش 
تعاون توجه ویژه ای داشته باشــد. ما ظرفیت های بی  
بدیل در حــوزه حمایت هــای قانونی داریــم و تعداد 
تعاونی ها کشور نسبت به ســرانه آن نسبت به خیلی از 

کشورهای پیشرفته جهان بیشتر است.

وزیر

تعاون

خریدار  ابرَ پروژه فرآوری روی ایران، این 
روزها در حال برداشــتن گام های نهایی در 
جهت راه اندازی اســت، کارخانه ای که بر 
اســاس میزان تولید در فاز اول؛ لقب بزرگ 
ترین در ایران و خاورمیانه را با خود به همراه 

دارد.
در گزارشــی که ایمیدرو به مناســب هفته 
دولت منتشر کرد به تشریح آخرین وضعیت  
یک معدن ســرب و روی و باریت در استان 
یزد پرداخــت در این گزارش آمده اســت 
که این معدن  بــا دارا بودن بیــش از ۷۰۰ 
میلیون تن ذخیره زمین شناســی سرب و 
روی و حــدود ۱۷۰ میلیون تن ذخیره قابل 
اســتخراج، دومین ذخیره جهان محسوب 
می شــود و با این پشــتوانه توانسته بزرگ 
ترین پروژه تولید کنسانتره روی خاورمیانه 

را در دل خود جای دهد.
معدن مهدی آباد قرار اســت در ســه فاز 
در مجموع بــه ظرفیت تولیــد ۸۰۰ هزار 
تن کنســانتره روی به همراه ۸۰ هزار تن 
کنسانتره سرب-نقره دست یابد که اکنون 
فاز نخســت آن مراحــل انتهایــی را طی 
می کند. با راه اندازی تنها فاز نخســت این 
پروژه عظیم، بزرگتریــن کارخانه فرآوری 
سرب و روی کشــور متولد خواهد شد. در 
این مرحله، ســالانه بــا ورودی ۲ میلیون 
تن خاک معدن، ۲۰۰هزار تن کنســانتره 
سولفیدی با عیار۳۵ درصد روی تولید می 

شود.
حمید رضا حمایت مدیر مجتمع ســرب و 
روی و باریت این معدن و مجری طرح جامع 
سرب و روی کشور با اشاره به قرارگیری ۷۵ 
درصد از ذخایر قابل استخراج سرب و روی 
کشــور در این معدن گفت: در حال حاضر 
ظرفیت کارخانه های تولید شــمش روی 

کشــور ۴۹۰ هزار تن و تولید واقعی شمش 
حدود ۲۲۰ هزار تن است که با ورود مهدی 
آباد به عرصه تولید و بهره برداری از فازهای 
سولفیدی مهدی آباد، بخش اعظم ظرفیت 
خالی کارخانه هــای تولید شــمش روی 
کشــور )حدود ۱۴۰ هزار تن( پوشش داده 

خواهد شد.
حمایت در خصوص تامین زیرساخت های 
اصلی این پروژه افــزود: اجرای طرح تأمین 
آب کارخانه مهدی آبــاد با احداث خط لوله 
ای به طول ۱۰۰ کیلومتــر از محل تصفیه 
خانه شهر یزد چندی پیش راه اندازی شد، 
که بزرگترین طرح انتقال پســاب کشور به 
صنعت محســوب می شــود. درخصوص 
تامین برق کارخانه های فرآوری؛ با احداث 

پســت برق ۴۰۰/۱۳۲/۳۳ کیلو ولت و خط 
انتقال ۱۳۲کیلو ولــت به طول ۲۷ کیلومتر 
با ظرفیت انتقال ۸۰ مگاوات، برق کارخانه 
های فرآوری مهدی آباد تامین شــده است. 
این در حالی اســت که به منظور دسترسی 
به ماده معدنی اصلی مهــدی آباد، بیش از 
۹۵ میلیون تن باطله برداری نیز انجام شده 

است.
وی در ادامه با اشــاره به اهمیت استفاده از 
تولیدات ملی بیان داشــت: در همین راستا 
در این واحد صنعتی و معدنی حتی الامکان 
از تجهیزات بومی و ســاخت داخل استفاده 
شده اســت، به طوری که ۶۰ درصد از کل 
تجهیزات اســتفاده شــده در این طرح از 
تولیدات داخلی بوده و همچنین تجهیزات 

خارجی تامین شــده از بهتریــن برندهای 
مطرح در دنیا هستند.

حمایت ضمن اشاره به سرمایه گذاری یک 
میلیــارد دلاری لازم برای بهــره برداری از 
کلیه فازهای این طرح عظیم، بیان داشــت: 
هم اکنون ســرمایه گذاری انجام شده برای 
فاز نخست به مرز ۳۰۰ میلیون دلار رسیده 

است. 
در همین حال، نکته قابل توجه این اســت 
که برای نخســتین مرتبه، قرارداد سرمایه 
گذاری در مقیاس جهانی بــا اعتماد دولت 
)ســازمان توســعه و نوســازی معــادن و 
صنایع معدنی ایران - ایمیــدرو( به بخش 
خصوصی )شرکت پیشگامان صنعت سرب 
و روی( به منظور اســتخراج و آماده سازی 

معدن، تامین زیرســاخت های لازم و تولید 
کنسانتره واگذار شده است.

مدیــر مجتمــع مهدی آبــاد با اشــاره به 
مشــکلات اولیه پروژه اظهار داشــت: در 
گذشــته ای نه چنــدان دور مهــدی آباد 
دچار چالش های متعــددی از جمله، نبود 
زیرساخت لازم ) آب - برق ( برای راه اندازی 
کارخانه های فرآوری، فقــدان دانش فنی 
مرتبط با فــرآوری مواد معدنــی کم عیار، 
نیاز به ســرمایه گذاری کلان، حجم عظیم 
باطله برداری به منظور دسترســی به ماده 
معدنی اصلی معدن مهدی آباد )ســولفید 
روی( و همچنین اخــذ مجوزهای محیط 
زیســت در خصوص احــداث کارخانه ها و 
کنترل پســماند آن با توجه بــه قرارگیری 
دومیــن ذخیــره ســرب و روی جهان در 
منطقه حفاظت شده کالمند بوده است که 
با تدابیر سازمان توســعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایــران، توانمندی و تلاش 
بخش خصوصــی و همراهی مســئولان و 
ســازمان های دولتی ذیربط، مرتفع شده 
و هم اکنــون فــاز اول طرح با پیشــرفت 
۹۲درصد در آســتانه افتتاح و بهره برداری 

قرار دارد.
وی اظهار داشــت: همچنین در حال حاضر 
بیش از ۶۰۰ نفر به طور مســتقیم در طرح 
مشغول به فعالیت هســتند که پیش بینی 
می شــود پس از راه اندازی فاز نخست، این 

عدد به ۱۰۰۰ نفر افزایش یابد.
حمایت گفت: طرح سرمایه گذاری احداث 
کارخانه های فرآوری سرب و روی مهدی، 
اینک وارد دوره جدیدی شــده و پس از ۷۰ 
سال از شناســایی اولیه معدن، در حال سر 
برآوردن اســت و نویدبخش طلوعی خیره 

کننده در صنعت روی ایران خواهد بود.

وهای برقی از سال آینده وزیر صمت خبر داد؛ عرضه انبوه خودر

ح کرد؛ بخش تعاون در لایحه برنامه توسعه هفتم مغفول مانده است رئیس اتاق تعاون ایران مطر

وزیر جهاد کشاورزی وعده داد

پرداخت مطالبات 50 هزار میلیارد تومانی گندمکاران تا آخر شهریور
خریدار  وزیر جهاد کشــاورزی گفت: 
بــا پرداخت ۵۰ هــزار میلیــارد تومان 
دیگر از مطالبات کشاورزان در روزهای 
آتی، پایان شهریورماه سال جاری زمانِ 
تســویه کامــل مطالبات گنــدم کاران 

خواهد بود.
 عــدم پرداخــت مطالبــات گندمکارانی 
که دانه های گنــدم خود را ماههاســت به 
ســیلوهای دولت تحویــل داده اند دغدغه 
کارشناســان و البته معضل تولیدکنندگان 
شــده اســت،  زیرا پیش بینی می شود که 
انگیزه کشــاورزان برای کشت این محصول 
استراتژیک در سال آینده کمتر شود ضمن 
اینکه آنها برای ســال زراعی جدیدی که از 
مهر آغاز می شــود برای خرید بــذر، کود و 
آماده ســازی زمین نیاز به نقدینگی دارند، 
اما وزیــر جهاد کشــاورزی روز گذشــته 
خبرهای خوشــی برای پرداخت پول گندم 

داد.

 50 میلیارد تومان پول گندمکاران
 تا پایان شهریور تسویه می شود

وزیر جهــاد کشــاورزی روز گذشــته در 
بازدیــد از طرح هــای کشــاورزی جنوب 
تهران به مناســبت هفته دولت اعلام کرد:  
با پرداخت ۵۰ هزار میلیــارد تومان دیگر از 
مطالبات کشاورزان در روزهای آتی، پایان 
شهریورماه ســال جاری زمانِ تسویه کامل 
مطالبات گندم کاران در خرید ۲ میلیون تن 

گندم اضافه بر بودجه خواهد بود.
وزیرجهادکشاورزی گفت:دربحث مطالبات 
کردنــد  گندمکاران،رئیس جمهوراعــلام 
که این مشــکل »یون ممتازه« است و باید 
پول گندمکاران پرداخت شــود و دســتور 
تشکیل جلسه ای را دادند که این جلسه در 
روزدوشنبه برگزار شدو پرداخت ۵۰همت 

دیگر به کشاورزان آغازشده است.
به نظر می رســد بالا بودن خرید تضمینی 
امســال گندم خــود دولتی ها را شــگفت 

زده کرده چرا که میــزان اعتباری که برای 
خرید تضمینی در نظر گرفته بودند بســیار 
پایین تر بوده و حالا مجبورند به فکر تامین 
اعتبار دو میلیون تنی که پیش بینی نکرده 
بودند، باشند.رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشور هم گفته است:  تعهد دولت ۱۴۰ الی 
۱۴۵ هزار میلیارد تومان اســت که منابع به 
اندازه کافی در بودجه تعیین نشده بود اما از 
سایر منابع در اختیار دولت جابجایی انجام 
دادیم و تا چند روز آینــده ۵۰ هزار میلیارد 

تومان پرداخت می کنیم.
وی افزود: قبلا هم ۷۲ هــزار میلیارد تومان 
پرداخــت کرده ایــم و تلاش می کوشــیم 
تا نیمــه شــهریور بخش عمــده مطالبات 

گندم کاران را بپردازیم.
پیــش از ایــن مســئولان وزارت جهــاد 
کشــاورزی در خوش بینانــه ترین حالت 
پیــش بینی مــی کردند که میــزان خرید 
تضمینی امســال گندم به ۸.۵ میلیون تن 

برسد اما اکنون این رقم به ۱۰.۵ میلیون تن 
رسیده اســت.به اعتقاد کارشناسان اعتماد 
عمومی مردم و گندمــکاران به دولت یکی 
از عوامل مهم در افزایــش خرید  تضمینی 
گندم امسال بود که آخرین دانه خوشه های 

طلایی خود را به ســیلوهای دولتی تحویل 
دادند، دولت باید به ایــن اعتماد با پرداخت 
به موقع پول گندمکاران و نیز تعیین قیمت 
مناســب خرید تضمینی برای سال آینده 

پاسخ مناسب بدهد.
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کودکان، قربانی تحولات خانواده در غرب
زینب مواصلــی تحول خانــواده در غــرب متاثر از سکولاریســم، 
صنعتی شدن،  شهری شدن،  فمینیســم و فردگرایی در متن مدرنیسم 
و پســت مدرنیســم موجب کاهــش قــدرت اجتماعی و از دســت 
دادن کارکردهای خانواده شــد، بالاخــص آنکه با رونــد کنونی نظام 
ســرمایه داری، وجود کودکان، به عنوان مانعی در راه کســب موفقیت 
های مادی والدین تلقی می شود. والدین به جای صرف وقت بیهوده )از 
نظر خودشــان( برای بزرگ کردن کودک، می توانند خودشان را از نظر 

مادی ارتقا دهند.
خانواده ها با چند نوع شغل دســت و پنجه نرم می کنند تا زندگی خود 
را اداره کنند. به نظر می رسد امروزه در غرب کمتر خانواده ای است که 

فرزند را به عنوان هدیه ای الهی تلقی کند.
اغلب کارشناســان معتقدند که عناصر اساســی تربیت کارآمد کودک 
عبارتند از: معاشــرت مــداوم به همــراه تغذیه، حضور مــداوم یک یا 
حتی الامکان دو بزرگســالی که به کودک عشــق ورزیــده و او را درک 
می کنند، به او انگیزه می دهند و او را راهنمایی و محافظت می کنند که 

عنصر اساسی، دوام محبت و صمیمیت در خانه است.
خانــواده های تک والــدی در جوامعی کــه از جریان روشــن فکری، 
بیشــترین تأثیر را پذیرفته اند، بســیار رایج اســت. فمینیست ها به 
خانواده ســنتی حمله کردند، بدون اینکه جایگزین مناسبی برای آن 
پیشــنهاد کنند، بدین طریق روابط خانوادگی تغییر کرد. به ویژه شعار 
مبارزه با پدرســالاری موجب از بین رفتن اقتدار پدر و در موارد زیادی 
موجب محروم ماندن خانــواده از حضور پدر گردید. مشــکلاتی که از 
عدم حضور پدر در خانه ایجاد می شــود فراوان است و در برخی مقالات 
مربوط به آسیب های خانواده های غربی، بی پدری عامل عمده شمرده 

شده است.
کودکانی که از حضور پدر محروم هســتند، باوجود یک مادر خوب، در 
کارکردهای روانشناختی شان تحت فشار هستند. روابط پدرـ فرزندی 
ظاهراً با عزت  نفس بالا و عدم افســردگی کودکان در هر دو جنس و در 

همه سنین، در ارتباط است.
متأســفانه در عصر مدرن پدر و مادرها به طور فزاینده ای در سال های 
رشد کودکانشان غایب اند. سوئد از کشــورهایی است که تا حد زیادی 
معنای والدینی در آن جا کم-رنگ شده اســت. به چه دلیل روابط ویژه 
میان والدین و فرزندان در سوئد در دهه های گذشته از بین رفته است؟ 

چرا والدینی دوام ندارد؟ 
چرا عشــق والدین به کودکانشــان این قدر کم رنگ شــده است و آنها 
کودکانشان را درک نمی کنند؟ پاسخ به این ســوال دشوار است، ولی 
قدر مسلم این اســت که والدین به طور داوطلبانه و به راحتی از هم جدا 
می-شــوند و کودکان اکثــر دوران کودکی را در کنار یکــی از والدین 
خود ســپری می کنند و از حلقه گرم و صمیمی خانواده ســالم محروم 
می مانند. در نتیجــه محیط اجتماعی تربیت کودکان در ســوئد رو به 

اضمحلال است.
چیزی که اعضای خانــواده را در کنار هم حفظ می کنــد و علقه آنها را 
به هم نزدیکتر می نماید، عشــق، محبت و صمیمیت بــه ویژه از طرف 
والدین اســت؛ اما امروزه خانواده ها کمتر به فعالیــت های خانوادگی 
می پردازند. به عبارت دیگر کودکان ســوئدی ساعات زیادی از حضور 
والدین محرومند و از طرف دیگر دایره آشنایی شــان با افراد دیگر کم 
اســت. این امر به خصوص در محیط های شهری درست است. فعالیت 

های مذهبی والدین با کودکانشان نیز کاهش یافته است.
مطالعات مختلف در اروپا و آمریکا نشــان می دهد افسردگی کودکان 
یا تمایل به خودکشی و بزه کاری که در حال حاضر بسیار رایج است، از 

ضعف محیطی خانواده نشات می گیرد.
هربرت هندین، روانکاو آمریکایی، نرخ بالای خودکشــی در سوئد را با 
بی تفاوتی مادران سوئدی در قبال فرزندانشان مرتبط می داند. مادران 
سوئدی دوســت دارند به جای مراقبت از فرزندانشــان به سرکارشان 
برگردند. آنهــا در ابــراز عاطفه به کودکانشــان کوتاهــی می کنند، 
انتظاراتشان از فرزندشان بسیار بالاست، لذا آنها را به استقلال زودرس 

سوق می دهند.
کودکان ســوئدی باید خیلی زود از مادرانشان جدا شــده و روی پای 
خود بایســتند و این امر به نوبه خود به تضادهای روانــی و در نهایت به 

خودکشی ختم می شود.
در نهایت مطالعات نشان می دهد کودکانی که در خانواده های سالم با 
دو والدین زیستی بزرگ شده اند، در مقایســه با کودکان خانواده های 
درگیر طلاق، جدایی و غیره، حال و روز خوشی ندارند، احتمال داشتن 
مشکلات روان شناختی شان کمتر اســت و کمتر به مشکلات رفتاری 

دچار می شوند.
کارشناســان معتقدند در واقع حضور والدین زیستی، حضوری سالم و 
کارآمد در خانواده اســت که از بسیاری مشــکلات جلوگیری می کند. 
برخورداری از یک خانواده منســجم و مهرورز، یکــی از عوامل مهم در 
ســلامت و بهروزی کودکان اســت. امری که به دلیل پیچیده تر شدن 
روابط انسانی و انسان با صنعت در افق کشــورهای پیشرفته تبدیل به 

آرزویی محال خواهد شد.

رئیس کل دادگستری فارس تشریح کرد
وریستی اخیر  ونده متهمان حمله تر جزئیات پر

در حرم شاهچراغ)ع(
رئیس کل دادگستری فارس، جزئیات پرونده و اتهامات مطرح در مورد 
سه متهم اصلی حادثه حمله تروریســتی اخیر در حرم مطهر حضرت 

شاهچراغ )ع( را تشریح کرد.
حجت الاسلام سید کاظم موسوی با اشاره به صدور کیفرخواست و قرار 
جلب به دادرســی ســه تن از متهمان اصلی حمله تروریستی اخیر در 
حرم شــاهچراغ )ع(، به خبرنگاران گفت: پرونــده متهمان اصلی برای 

رسیدگی به دادگاه انقلاب اسلامی شیراز ارسال شده است.
رئیس کل دادگستری فارس با بیان اینکه از زمان تشکیل پرونده دقت 
و سرعت درباره این پرونده در دســتور کار مقامات قضایی قرار گرفت، 
خاطرنشان کرد: به زودی شــاهد برگزاری محاکمه این افراد خواهیم 

بود.
او گفت: اتهام متهم اصلی پرونده به نام رحمت الله نوروزاف عضویت 
در گروهک تروریســتی داعش، عضویت در گروه های بغی، محاربه و 
افساد فی الارض اســت و اتهامات وارده به متهمین ردیف های دوم و 
سوم به نام های حبیب الله عرب زاده و امرالله نظری )معروف به اسد( 
نیز معاونت در محاربه و افســاد فی الارض و اجتماع و تبانی به قصد 
اقدام علیه امنیت کشــور از طریق همراهی با گروهک تروریســتی 

داعش است.
رئیس کل دادگستری استان فارس در خصوص دیگر افراد مرتبط با این 
پرونده تروریستی نیز افزود: تعدادی از افراد بازداشت شده پس از محرز 
شدن بی گناهی با قرار منع تعقیب آزاد شده اند و درباره تعداد دیگری از 

این افراد تحقیقات همچنان ادامه دارد.
رئیس شورای قضایی استان فارس خاطرنشــان کرد: تحقیقات درباره 
همه ابعاد زوایای پنهان و آشــکار حمله تروریستی اخیر به حرم مطهر 
شــاهچراغ )ع( با دقت ویژه همچنان ادامه دارد و هر فــرد و عاملی که 
کمترین نقش و همکاری را در اینباره با متهمین اصلی داشــته اســت 

مجازات خواهد شد.
 ســاعت ۱۹ عصر یکشــنبه ۲۲ مرداد، بر اثر حمله تروریستی به حرم 

مطهر حضرت شاهچراغ)ع( ۲ نفر شهید و ۷ نفر مجروح شدند.

یادداشت

دیوار

رئیس صنــدوق نوآوری و شــکوفایی گفت: طی ۳-۲ 
هفتــه آینده ضوابط صنــدوق برای نحــوه حمایت از 
شرکت ها براساس مدل جدید ارزیابی دانش بنیان ها 

اعلام خواهد شد.
سیدمحمدصادق خیاطیان، در پاسخ به این سوال که 
با توجه به آئین نامه جدید ارزیابی شــرکت های دانش 
بنیان، صندوق نــوآوری برای حمایت از شــرکت ها 
چه تغییراتــی را بر اســاس این دســتورالعمل ایجاد 
خواهد کرد، اظهــار کرد: بــا توجه بــه تغییراتی که 
در بحــث ارزیابی شــرکت های دانش بنیــان صورت 
گرفته شــرکت ها به نوپا، نوآور و فناور تقسیم شده اند؛ 
شرکت های نوپا هنوز از نظر کسب و کاری و اقتصادی 

به بلوغ کافی دســت پیــدا نکــرده اند؛ در 
دستورالعمل جدید شــرکت های نوآور نیز 
حداقل یک محصــول دانش بنیــان دارند 
و دارای رشــد پایدار در تولیــد و فروش و در 
شــرکتهای فناور تمرکز اصلی فعالیت های 
اقتصادی و تجاری شــرکت بایــد در حوزه 

دانش بنیان باشد.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی افــزود: در همین 
راستا و با توجه به این تغییرات یک تیم در حال بررسی 
اســت و قاعدتاً صندوق نیز باید تغییراتی را اعمال کند 
از آنجا که ما عمدتــاً در صندوق طــرح محور حرکت 
می کنیم، خیلی انتظار نداریم که ضوابط و شــرایط ما 

بهم بریزد و دستخوش تغییرات زیادی شود.
خیاطیان بــا بیان این مطلــب که طی ۳-۲ 
هفته آینــده ضوابط صندوق نــوآوری برای 
حمایت از شــرکت ها براســاس مدل جدید 
ارزیابی، اعلام خواهد شــد، خاطرنشان کرد: 
براســاس مدل جدیــد، ۷۵ درصــد دانش 
بنیان ها شــرکت ها در دســته شرکت های 
نوپا قرار گرفته انــد و از آنجا که شــرکت های نوپا زیر 
۵ میلیارد فروش دارند، باید یک بسته خاص حمایتی 
برای آنهــا تعریف کنیــم؛ چرا که این نوع شــرکت ها 
نیازمند حمایت های ویژه برای تمرکز بر حل مشکلات 
عملکردی محصول خود و کســب قابلیت های کسب و 

کاری هستند.
وی ادامه داد: به طور مثال برای شــرکت های فناور که 
سهم فروش دانش بنیان آنها باید از کل فروش شرکت 
حداقل ۵۰ درصد باشد، بســته بورس و شبکه بانکی را 

باید بیش از گذشته فعال کنیم.
رئیس صندوق نواوری و شــکوفایی ادامه داد: براساس 
مدل جدید ارزیابی شــرکت های دانش بنیان با انجام 
برخی اقدامات نظیــر فروش دانش بنیــان، صادرات 
و ایجاد اشــتغال تخصصی، حضور در بازار ســرمایه، 
فعالیــت در مناطق محــروم اعتبار حمایتی کســب 
خواهند کرد و سپس می توانند متناسب با نیاز خود از 

سبد حمایت ها استفاده کنند.

 رئیــس مرکــز ارزشــیابی و تضمین کیفیــت نظام 
آموزشــی با بیان اینکه ۲۸۶ هزار نفــر در آزمون های 
نهایی شهریور ماه شرکت می کنند، گفت: زمان پایان 

امتحانات ۱۳ شهریور است.
محسن زارعی درباره امتحانات شهریور دانش آموزان و 
پذیرش آنها در مراکز آموزش عالی اظهار کرد: شهریور 
آزمون های جبرانی برای افرادی است که درس افتاده 
دارند، زمان را طوری در نظر گرفتیم که پایان آزمون ها 
۱۳ شهریور باشــد تا زودتر تعیین تکلیف شوند و کار 
تصحیح انجام و تا پایان شــهریور تکلیف آنها مشخص 
شود و آنهایی که نمره می آورند، فارغ التحصیل شوند و 

در مراکز آموزش عالی ثبت نام کنند.
وی افزود: شهریور مختص دروس جبرانی است و برای 

ترمیم نمره و ایجاد سابقه نیست.
رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزشی 

درباره دشواری سوالات امتحانات نهایی در 
خرداد توضیح داد: ســوال ما استاندارد بوده 
و افت دانش آموزان دلایل متفاوتی داشــته 
اســت.زارعی افــزود: در برخــی از مفاهیم 
امتحانــات نهایی که دانش آموز دسترســی 
پیدا نکرده است، به مفاهیم پایه در سال های 
گذشته برمی گردد که دانش آموز سال های 

گذشته مفهموم را به درســتی نیاموخته چراکه دوران 
کرونــا و کلاس مجــازی بــوده و دروس تخصصی به 

صورت مفهومی برای آنها جا نیفتاده است.
وی عنــوان کــرد: دلایــل دیگــر افــت تحصیلــی 
دانش آموزان بــه نابرابری آموزشــی، امکانات، نقش 

معلم، انگیزه و سطح خانواده دانش آموزان برمی گردد.
معاون وزیر آموزش و پرورش در پاســخ به این پرسش 
که چرا طراحی ســوالات متناسب با ســطح تدریس 

معلمان و علم دانش آمــوزان صورت نگرفته 
اســت، گفت: تکلیــف طراح این اســت که 
اهداف برنامه درسی را مورد توجه قرار دهد، 
ســوال را پیچیده نکرده اند که دانش آموزان 
را امتحان کننــد، در واقع هــدف این نبوده 
که دانش آموز را به گونه ای مورد ارزشــیابی 
قرار دهد که از رقیبش جلو بیفتد بلکه برنامه 
درســی را مبنا قرار دادند.زارعی ادامه داد: بخشــی از 
تحلیل این اســت که زمان تدریس ما مناسب نیست 
چراکه عملکرد دانش آموزان در فصــول پایانی کتاب 
ضعیف تر شده است یعن کتاب کامل تدریس نشده و از 

نظر زمانی نرسیده اند که آموزش را کامل کنند.
وی در پاســخ به این پرســش که آیا آموزش و پرورش 
برای افزایش کیفیت تدریس و هماهنگی با ســوالات 
امتحانــات نهایی اقدامی انجام می دهــد، توضیح داد: 

هدف از تحلیل ها همین موضوع است که مبنایی برای 
سال جدید باشد.زارعی گفت: البته آموزش و پرورش 
به تنهایــی نمی تواند این کار را انجام دهد، بخشــی به 
این برمی گردد کــه در برخی از مناطــق تجهیزات و 
امکانات مناسب نیســت، انگیزه و سطح خانواده و دبیر 
مرتبط و رسمی در منطقه حضور داشته باشد و باید به 
همه علت ها رسیدگی شــود که همه این موضوعات را 

آموزش و پرورش به تنهایی نمی تواند انجام دهد.
 زارعی در نشســت خبری روز ۲۴ مرداد اعلام کرد که 
در امتحانات نهایی فقط یک دانش آموز مدرسه نمونه 
دولتی در رشته تجربی معدل ۲۰ را کسب کرده است و 
در مجموع میزان نمرات دانش آموزان نســبت به سال 
گذشته افت داشــته اســت، میانگین معدل در شاخه 
نظری از ۱۱.۶۲ به ۱۰.۲ رســیده اســت و بیشترین 

نمرات مربوط به ۱۰ تا ۱۲ است.

نوآوری

آزمون

خریدار  معــاون توســعه و منابع وزارت 
بهداشــت درمان و آموزش پزشکی گفت: 
بیــش از ۱۵ هــزار تخت بیمارســتانی در 
دولت سیزدهم ایجاد شد و هفت هزار تخت 
بیمارستانی دیگر نیز امسال به بهره برداری 

می رسد.
 بهروز رحیمی در تشــریح دســتاوردهای 
طرح های عمرانی در دولــت مردمی که در 
ســتاد وزارت بهداشت برگزار شــد، افزود: 
بیمارستان های حضرت مهدی )عج(، غدیر، 
فردیس و پیرانشــهر نیز در این دوره مورد 
بهره برداری قرار گرفت و ده ها بیمارســتان 
نیز بــه زودی به بهره برداری می رســد و در 
حوزه بهداشت و زیر ساخت های بهداشتی، 
چهار هــزار و ۴۰ طرح را در یکســال اخیر 
شــروع کردیم و یکهــزار و ۶۰۰ طرح نیز 
بهره برداری شده است.وی اعلام کرد که به 
زودی ۷۹ طرح نیز در حــوزه درمان افتتاح 
می شود و در دولت ســیزدهم هشت تا ۱۰ 
بیمارســتان یکهزار تختخوابــی در تبریز، 
مازندران، اردبیل، تهران، شــیراز، همدان و 

خوزستان پیش بینی شده است.

جذب 2 هزار بهورز در مراکز بهداشتی
معاون وزیر بهداشت با اشاره به اینکه حوزه 
بهداشــت در چند ســال مورد غفلت قرار 
گرفته بود، افزود: ۲ هزار نیــروی بهورز در 
یکسال اخیر در مراکز و خانه های بهداشت 
جذب شــدند و احیای نظام شبکه می تواند 

هزینه های درمان را کاهش دهد.
رحیمی تصریح کرد: ۱۱۵ طرح آموزشــی، 
رفاهــی و فرهنگی نیز در ایــن دولت ایجاد 
شــد که شــامل خوابگاه هــای متاهلان 
و محیــط های ورزشــی اســت همچنین 
۳۵۰ طرح آموزشــی نیز تا پایان ســال به 

بهره برداری می رسد.

سیاست دولت مردمی اتمام طرح های 
بیمارستانی نیمه کاره است

وی تصریح کرد: سیاســت دولت سیزدهم 
اتمام طرح های نیمه کاره اســت و منابع آن 
از ســفر رئیس جمهور، منابع اختصاصی و 

بودجه سالانه و ترکیبی تامین می شود.

نوسازی و بهسازی 500 بیمارستان
معــاون وزیر بهداشــت اضافه کــرد: ۵۰۰ 
بیمارســتان امســال بهســازی و نوسازی 
می شود همچنین در بخش درمان علاوه بر 
این طرح های بیمارستانی، طرح توسعه ای 
اورژانس ها پیگیری شــده است؛ به شکلی 

که در این دولت بیش از ۲۵ طرح توســعه 
اورژانس را پیش بردیم.

وی افــزود: همچنین حــدود ۱۶ کلینیک 
تخصصــی، بیــش از ۵۲ پایــگاه و مرکــز 
فوریت های پزشــکی و  بیــش از ۱۶ مرکز 
درمان ناباروری تحویل داده شــد که برای 
موضوع قانون حمایــت از خانواده و جوانی 

جمعیت اهمیت ویژه داشت.
رحیمــی افــزود: بعــد از دســتور رهبر 
معظــم انقــلاب بــرای افزایــش توجه به 
زیرساخت های نظام سلامت و تقویت نظام 
شبکه، با تاکید رئیس جمهور یک طرح کلی 
در وزارت بهداشت آغاز شــد که با نام طرح 
۴۰۴۰ آن را می شناســیم. ذیل این طرح، 
۴۰۴۰ طرح بهداشتی شامل مراکز آموزش 

بهورزی، مراکــز خدمات جامع ســلامت 
شــهری، مراکز جامع خدمات روســتایی، 
پایگاه های ســلامت، خانه های بهداشــت، 
آزمایشــگاه مرکزی و زیســت پزشک قرار 

دارد و این طرح ها افتتاح می شوند.
معاون وزیر بهداشــت تاکید کــرد: از این 
۴۰۴۰ طرح، تاکنــون نزدیک بــه ۲ هزار 
طرح تعیین تکلیف و تحویل داده شــده اند 
و این نکته مهم اســت که شاید برخی از این 
طرح ها که تعداد زیادی هــم ندارند از قبل 
وجود داشــته که بلاتکلیف مانده بودند و ما 

تصمیم گرفتیم به آنها سر و سامان دهیم.

پرستاران در اولویت استخدام
وی درباره وضعیــت نیروهای شــاغل در 

حوزه های بهداشــت و درمان گفت: بیش از 
۵۸۰ هزار نیروی انسانی در وزارت بهداشت 
فعایــت دارند کــه در رشــته های مختلف 
مشغول هستند؛ هرچند که کمبود نیروی 
انســانی همواره به دلیل شرایط خاص نظام 
سلامت مشــهود بوده و اکنون هم به همین 

شکل است.
به گفته رحیمی، در نظام ســلامت دیدگاه 
آن اســت همکارانی که در دوران کرونا در 
مراکز درمانی مشغول بکار بودند به خصوص 
پرســتاران، ادامه همکاری داشته باشند و 
ســهمیه ویژه برای آنان در نظر گرفته شده 

است.
وی افزود: خدماتی که در نظام سلامت ارائه 
می شــود، تعرفه منطقی ندارد و در مقایسه 
با سایر کشــورها تورم نظام سلامت و میزان 
انباشت بدهی ها بالاتر اســت که با دستور 
وزیر بهداشــت دســتمزدهای کارکنان در 

اولویت قرار گرفته است.
معاون وزیــر بهداشــت تصریــح کرد: 
تعرفه خدمات پرســتاری نیــز از طریق 
بیمه ها پرداخت می شــود و شــیوه نامه 
جدیــد بــه زودی در مــورد اصــلاح 
اشــکالات تعرفه خدمات پرستاری ابلاغ 

می شود.

دستمزدهای نجومی نداریم
معاون وزیر بهداشت گفت: سقف پرداختی 
پزشــکان حذف شــده اســت و بر اساس 
عملکرد حقوق می گیرند و دســتمزدهای 

نجومی نداریم.
وی در مورد جوانی جمعیــت گفت: منابع 
مالی جوانــی جمعیــت هنوز بــه وزارت 
بهداشت تخصیص نیافته است و منابع را از 

داخل وزارت بهداشت تامین کردیم.

خریــدار  رئیــس مرکــز مدیریــت 
بیماری هــای غیرواگیر وزارت بهداشــت 
ضمن اعلام غربالگری رایگان ســه سرطان 
شایع برای جمعیت بالای ۴۰ سال در قالب 
نظام شــبکه کشــور، در عین حال درباره 
واکسیناسیون HPV گفت: در انتظار انجام 
مطالعات هســتیم تا درباره واکسیناسیون 
HPV تصمیم گیــری کنیم، امــا در حال 
حاضر این ویروس مشــکل جدی سرطان 

دهانه رحم در ایران نیست.
 دکتر کــوروش اعتماد در نشســت خبری 
روایت ســلامت در دولت مردمــی، گفت: 
طبق آخرین گــزارش کشــوری در حوزه 
ســرطان، میزان بروز آن تقریبا ۱۶۰ مورد 
جدید بــه ازای هــر ۱۰۰ هزارنفر جمعیت 
اســت. این آمار از میانگین کشورهای دنیا 

بیشتر نیست.
وی با اشاره به بروز پدیده سالمندی، تصریح 
کرد: عوامل خطر در ارتباط با ســرطان رو 
به افزایش اســت و جمعیت ما هم مستعد 

این هســتند که ســرطان ها افزایش یابد و 
پیشگیری از آنها در دســتور کار ما است به 
شکلی که در بسته پزشکی خانواده و بسته 
خدمات کنتــرل بیماری هــای غیرواگیر 
ایراپن، تشخیص زودرس سه سرطان اصلی 
روده بزرگ، پستان و دهانه رحم در دستور 
کار قرار گرفت بــه این معنی کــه در نظام 
خدمات شبکه در تمام کشور این غربالگری 
رایگان در دسترس اســت و این خدمت به 
جمعیت بالای ۴۰ ســال ارائه می شــود اما 

استقبال از آن باید افزایش یابد.
وی افزود: طبق یک توافــق اولیه که هنوز 
اجرایی نشــده است، مقرر شــد با سازمان 
بیمه سلامت مشــوق هایی برای کارکنان 
دولت در نظر گرفته شــود و امیدواریم روند 

بروز این سرطان ها کاهشی شود.
اعتماد تاکید کرد: چند عامــل خطر برای 
تمام بیماری هــای غیرواگیر وجود دارد که 
شــامل مصرف دخانیات، فعالیت فیزیکی 
کم، مصرف غذای ناسالم و سوء مصرف الکل 

است که اخیرا آلودگی هوا هم به این عوامل 
خطر اضافه شده اســت. این عوامل خطر در 
حال افزایش است اما در بعضی موارد مانند 
مصرف دخانیات هم هرچند روند افزایشی 

نبوده اما باید مداخلات کاهشی آغاز شود.
وی افزود: در کشــور ما شــاخص فعالیت 
فیزیکی در ۴۰ درصــد جمعیت بالای ۳۰ 
ســال، میزان فعالیت کم اســت. بر اساس 
آخرین گزارش ســازمان بهداشت جهانی 
متاسفانه هیچ کشوری نتوانسته با اهداف از 
پیش تعیین شده برای کنترل بیماری های 
غیرواگیر پیش برود اما ۲۲ کشــور از جمله 
ایران توانســته اند پیش رو باشند که یکی از 
نقاط قوت هم دسترسی به نظام شبکه بوده 

است.
وی در ادامه بیان کــرد: در خصوص مرگ 
و میرها بالغ بر ۶۵ درصــد مرگ و میرهای 
کشــور مربوط به بیماری هــای غیرواگیر 
اســت اما بار بیماری مجموع مرگ و میر و 
ناتوانی ناشــی از بیماری ها است که حدود 

۸۰ درصــد بار بیماری های کشــور مربوط 
بــه بیماری هــای غیرواگیر اســت.باید به 
ناتوانی های ناشی از بیماری های غیرواگیر 
توجه بیشــتری شــود؛ چــون هزینه های 
زیــادی دارد. از بیــن اینهــا ۲۰ درصــد 
بیماری های قلبی، ۱۰ درصد سرطان ها و... 

هستند.
او در خاتمــه گفــت: در مــورد ســرطان 
رحم تعداد مواردی که ســالیانه در کشــور 
شناسایی می شــوند ۱۰۰۰ مورد جدید در 
سال اســت که تعداد آن از اغلب سرطان ها 

کمتــر اســت. پراکندگی ویــروس اچ پی 
وی در کشــور به حدی نیســت که توصیه 
به آزمایشــات گســترده یا واکسیناسیون 
گســترده آن در دســتورکار باشــد. در 
انتظار انجام مطالعات هســتیم تــا درباره 
واکسیناســیون آن تصمیم گیــری کنیم. 
هرگونه تســت اچ پی وی نیاز به مشــاوره 
قبل و بعد دارد تا در رفتار افراد اثرات منفی 
نداشــته باشــد. در حال حاضر اچ پی وی 
مشکل جدی ســرطان دهانه رحم در ایران 

نیست.

ضوابط جدید حمایت از دانش بنیان تا 3 هفته آینده اعلام می شود
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آنها را درست جلوی چشم ما سوزاندند
نغمه دانش آشتیانی همه شان در آن اتاق ســوزانده شدند. همانجا 
جلوی چشــم ما. فکر نکنی ما نمی دیدیم که دارند جــان می دهند. ما 

حتی داشتیم دست می زدیم وقتی آنها داشتند می مُردند.
می دانی، ما انگار منتظر بودیم آنها بمیرند؛ آنجا در آن اتاق شیشــه ای 
وقتی دست هایشــان را برای کمک به دیواره هایِ اتاق می کشیدند. آن 
آدم های خاکســتری پوشِ مندرس، با آن صورت های تکیده که از دل 
تاریخ فراخوانده شــده بودند تا تکرار ناریخ را یادآوری کنند. آنها زنده 

زنده سوزانده شدند.
راســتش را بخواهید نه اینکه فقط ما کاری نکردیــم بلکه آن دو بازیگر 
که بلیت خریده بودند تــا از موزه بازدید کنند هــم کاری نکردند، آنها 
فقط فرار کردنــد. اگر بخواهیم کمی مته به خشــخاش بگذاریم ماجرا 
برمی گردد به کله گردهــا و کله تیزها. آنها هــم کاری نکردند. آنها هم 
بازیگران نمایشنامه ای بوده اند که برایشــان نوشته شده بود. قربانیانی 

که فقط قربانی می شوند. ما مردم عادی!
از فرار برایتان نوشتم. خیلی نقشه خوبی برای فرار کشیده بودند. همان 
دو بازیگر را می گویم که حالا دو بلیت خریده اند تا از موزه بازدید کنند. 
راستی رسم جالبی است که اردوگاه های مرگ را بعدا موزه می کنند. با 
آن روح های سرگردانِ که با چشم های ورقلمبیده شان زل زده اند به ما. 
نه اینکه فکر کنی چشمانشان درشت است. نه نه! بسکه صورت هایشان 

لاغرست و تکیده، چشم هایشان بیرون زده است.
داشــتم از قصه فرار می گفتم. فکرش را بکن. آن دو بازیگر خودشان را 
قایم کرده بودند در چمدان هایی که موهای بریده شــده مردان و زنان 
سوزانده شــده را در آنها می ریختند. باور نمی کنی؟ چمدان ها همانجا 
روی زمین بودند. مسئولان موزه خودشــان این قصه را برایمان تعریف 
کردند. حتی آن دو بازیگرِ فراری هم آنجا بودند.ما تماشا می کنیم. آنها 
بازی می کنند. آنها همانطور که بازی می کنند در صحنه نمایش شــان 
زنده زنده سوزانده می شوند. آن افسر نازی، آن خدایگان اردوگاه مرگ، 

صحنه را اینگونه چیده است که آنها بسوزند و ما تماشا کنیم.
این فقط بخشی از ماجرای »انسان/اسب، پنجاه/پنجاه« است...

نمایش »انسان/اســب، پنجاه/پنجاه« نوشته مشترک هاله مشتاقی نیا 
و مرتضی اسماعیل کاشی با نگاهی به نوشــته ای از برتولت برشت و به 
کارگردانی مرتضی اسماعیل کاشی این شــب ها در تالار مولوی روی 
صحنه اســت؛ فرصتی خوب برای تماشــای یک اثر فرمالیستی که با 
جهان برشتی خود تابلوهایی دیدنی و اندیشیدنی پیش روی مخاطب 
می گذارد.اسماعیل کاشــی که پیش از این هم اجرایــی از این متن را 
حدود ۴ سال پیش روی صحنه برده اســت اینبار پخته تر اثرش را خلق 
کرده است؛ اثری که همانقدر که وابسته به فرم است از متنی قابل تامل 
نیز بهره برده که حتما وامدار جهان نوشتاری هاله مشتاقی نیا نیز است. 
انتخاب شیوه روایت غیر خطی، درست ترین تصمیم خالقان متن است 
که جهان رویداد را نمایندگی و نمایش را بیش از پیش به اجرایی مدرن 

بدل می کند.
اغراق نیســت اگر بگوییم عناصر صحنه اعــم از طراحی صحنه و لباس 
و نور و موسیقی )بهترســت بگوییم طراحی صدا( در خدمت مضمون 
است که این نیز حاصل فهمِ خوب نویســنده، کارگردان و دیگر عوامل 
شــکل دهنده اثر از مفهمومی است که قرارســت در پس این فرم های 
زیبا منتقل شود.بدون فهم لایه های مختلف متن نمی توان به انتخاب 
چنین صحنه ای رسید که هر جز آن به درستی و با هوشمندی طراحی و 
اجرا شده است؛ از مرد و زنی که آن بالا ایستاده اند و روایت زیرِ پاهایشان 
در جریان است تا آن افسر نازی که گوشــه ای از سالن ناگهان از تاریکی 
نمایان می شــود؛ همان قدرتِ مطلقه که زنان و مردان ضد فاشیست را 
با شکنجه به دل نمایشی کشانده اســت که تهش سوزانده می شوند. از 
دیوارهایی که فشرده می شوند تا بدن هایشان/ بدن هایمان بین آنها له 
شود تا اتاقک های شیشه ای که در آنها انسان ها خفه می شوند یا شاید 

هم سوزانده می شوند.
نمی توان بدون این فهــم، صداهایی خلق کرد که در جای درســت به 
خدمت فضای وهم آلود اثر در آید تا رنجِ مردمــان نمایش را فریاد زند. 
وقتی که لنگه کفش پاشــنه بلند زنانه صدای سم اســب را در صحنه 
ایجاد می کنــد، گویی بدن هایــی زیر پای نظام تمامیــت خواهی که 

صحنه را چیده و اداره می کند، خُرد می شود.
همانطور که اشاره شــد طراحی لباس و گریم هم به درستی در خدمت 
متن اســت و در کنار اینها کارگردانی هوشــمندانه و درست و هدایت 
بازیگران و چیدن دقیق و فکرشــده همه عناصر نمایش کنار یکدیگر به 
خلق اثری قابل اعتنا کمک کرده اســت.اگر این شب ها به دنبال دیدن 

تئاتر هستید حتما »انسان/ اسب...« را ببینید.

دیدگاه

 بازیگر ســینما، تئاتر و تلویزیون گفت: دولت سیزدهم 
از همــان ابتــدای فعالیت خــود توســعه فرهنگی و 
برقــراری عدالت فرهنگی را در اولویــت کارهای خود 
قرار داد کــه در این زمینه شــاهد رونق ســینما، آثار 

سینمایی و حتی سالن های سینما در کشور هستیم.
محسن عباســپور بازیگر مجموعه تلویزیونی شاهرگ 
)سید جلال اشــکذری ۱۳۹۸( که چندی پیش در تله 
تئاتر علقمه ســرخ)فرناز امینی( در دو نقش متفاوت 
ظاهر شــد در گفت وگو بــا خبرنگار ســینمایی ایرنا 
اظهار داشت: سینما و تلویزیون نقش بسیار مهمی در 
فرهنگ سازی جامعه دارند؛ چرا که زبان هنر، نافذترین 
زبان اســت و حمایت های مردمی و دولت می تواند این 
هنر بسیار عمیق و گســترده را به بلوغ برساند. در این 

زمینه، دولت ســیزدهم به خوبی توانســت 
نیازهای مــردم را درک و قدم های اساســی 

برای رونق سینما و تلویزیون بردارد.
وی خاطرنشان کرد: بلوغ سینما و تلویزیون 
در بلــوغ جمعی جامعــه نهفته اســت؛ اگر 
جامعه ای رشد جمعی داشــته باشد هنر هم 
به تبع آن به رشــد می رســد و همچنین اگر 

هنر رشد کند جامعه رشد خواهد کرد.
عباسپور معتقد است: رشــد جامعه در همه عرصه ها از 
جمله اجتماعی، اقتصادی، سیاسی، امنیتی، صنعتی 
و .... در گرو رشــد فرهنگــی آن جامعه اســت. اگر در 
جامعه ای تولید، مصرف، سیاســت های پولی، داشتن 
حــق رأی، درک صحیح از امنیت و ... فرهنگ ســازی 

شود آن جامعه به لحاظ اقتصادی، سیاسی و 
امنیتی و ... به اهداف خود می رسد که در این 
زمینه سینما و تلویزیون مسوولیت سنگینی 

بر عهده دارند.
بازیگر فیلم سینمایی هفت )کیارش اسدی 
زاده ۱۳۹۹/ ۱۴۰۰( گفــت: در این راســتا، 
حمایت های دولتی از ســینما و تلویزیون در 
فرهنگ سازی همه جانبه نقش بســیار مهمی خواهد 
داشــت؛ دولت ســیزدهم به وعده های خود در عرصه 
فرهنگ و هنر تاکنون عمل کرده و شــاهد رشــد قابل 
ملاحظه ای در عرصه فعالیت هــای فرهنگی و هنری 
هســتیم همانگونه که به گفته وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی ۲۵ میلیون ایرانی در این گونــه فعالیت ها 

شرکت کردند.
ایــن بازیگر ســینما، تلویزیــون و تئاتــر تاکید کرد: 
خوشــبختانه در دولت ســیزدهم حمایت های بسیار 
خوبی از ســینما و تلویزیون صــورت گرفته که جای 

قدردانی دارد.
بازیگــر فیلم ســینمایی عمارتی در مــه )محمدعلی 
ســلیمان تاش ۱۴۰۱( گفت: حمایت هــای مادی و 
معنوی دولتی از ســینما و تلویزیون باعث می شــود 
عرصه برای سوءاستفاده کنندگان در این زمینه تنگ تر 
شــود. دولت ها با حمالیت های مــادی و معنوی خود 
عرصه فرهنگ را زنده نگاه داشــته و مسیر بالندگی آن 
را فراهم می کنند و دولت ســیزدهم در حد توان خود 

از هیچ گونه حمایتی در این زمینه دریغ نکرده است.

سینما

زهرا منصوری  حشمت اله آرمیده بازیگر 
باسابقه ســینما و تلویزیون ضمن اشاره به 
تجربیات خود در ایفای نقش های مختلف، 
تأکید کرد اگر زمان به عقب بازگردد شــاید 

به جای بازیگری سراغ فوتبال برود.
حشــمت اله آرمیده بازیگر باسابقه سینما و 
تلویزیون درباره تازه ترین فعالیت های خود 
توضیح داد: این روزها مشغول نقش آفرینی 
در ســریالی به نام »مشــاور« هســتم که 
امیدوارم پخش شــود و مردم آن را ببینند. 
یکی دو تماس هم بــرای حضور در کارهای 
سینمایی داشته ام که هنوز به نتیجه قطعی 
نرسیده است. در کنار این ها خودم حضور در 
فیلم های کوتاه را خیلی دوست دارم. خیلی 
هم بابت این فیلم هــا تماس دارم و چند کار 
را هم پذیرفته ام که ایفــای نقش کنم. من 
در سن و سالی هســتم که هر فیلمنامه ای 
روی میز قرار بگیرد، احتمالاً نقشــی برای 
من وجود داشته باشد. بالاخره هر قصه ای یا 
پدری در یک خانواده دارد یا شخصی در سن 

و سال من در آن حضور دارد.
وی درباره حضــور پررنگ تر خــود در آثار 
تلویزیونی گفت: واقعیت این اســت که هر 
کاری به من پیشنهاد شــود، فارغ از اینکه 
ســینمایی، تلویزیونی و یا حتی تئاتر باشد، 
حضــور در آن را قبول می کنم اما شــرایط 
امروز سینما به گونه ای شده است که عده ای 
محدود در آن حضور دارنــد. فرآیند تولید 
ســریال های خانگی هم اخیراً همین گونه 
شده است و گویی همه بازیگران یک پروژه 
وقتی کارشــان تمام می شود ســراغ پروژه 
بعدی می روند! نمی دانم برای این شــرایط 
چه نامی می توان انتخاب کرد و خودم هم از 
عناوینی مانند »باندبازی« خوشم نمی آید. 

ولی باید بپذیریم که این شرایط وجود دارد.
آرمیده افــزود: در ســریال های تلویزیونی 
اما همچنان دعوت به کار می شــوم و به نظر 
من همه ایــن حوزه ها در نــوع خود خوب 
هســتند. برای پروژه های ســینمایی هم 
گاهی پیشنهادهایی دارم. البته این نکته را 
هم باید مدنظر داشته باشیم که تلویزیون به 
دلیل دامنه مخاطبانش، برد و تأثیر بیشتری 

دارد. گویی همه مردم نقش آفرینی شــما 
را می بینند. در شــبکه خانگی هــم اخیراً 
سریال ها خیلی خوب مورد توجه مخاطبان 
قرار می گیرند. البته این قاعده هم هست که 
هر سریالی باید هنرپیشه مشهور هم داشته 
باشــد و ســریال های پربازیگــر، مخاطب 

بیشتری هم دارد.

 خودم را در دسته بازیگران 
گران نمی دانم

این بازیگر باســابقه درباره تفاوت دستمزد 
بازیگران پیشکسوت با ستاره های جوان تر 
هم گفت: بالاخره هر کسی دامنه دستمزد 
مشــخصی دارد. تکلیــف هنرپیشــه های 
سطح اول و بفروش که مشــخص است اما 
من شخصاً خودم را در دسته بازیگران گران 
نمی دانم و معمولاً هم دستمزدهای نرمالی 
دریافت می کنم. در یک ســریال شاید فقط 
در ۵ قسمت حضور داشــته باشم که بابت 
آن هم معمولاً به صورت جلســه ای قرارداد 

می بندیم.
وی افزود: طبیعتاً هر کاری چند هنرپیشــه 

ســطح یک دارد که بار اصلی فیلم یا سریال 
روی دوش آن هاســت. این هــا همان هایی 
هســتند که با نام هایی مثل ســلبریتی هم 
شناخته می شــوند. طبیعی است که نقش 
این قبیل هنرپیشــه های معروف را به من 
نوعی نمی دهند. من در سن و سالی هستم 
که می توانند نقشی به من بدهند که در یک 
ســریال شــاید در اندازه چند قسمت دیده 
شود. الحمدلله همچنان هم کارهای زیادی 

به من پیشنهاد می شود.
آرمیده ادامه داد: من بازیگری هســتم که 
هم نقش های منفی به مــن می خورد و هم 
نقش های مثبت. البته شــاید در نقش های 
منفی راحت تر هم باشــم چراکه احســاس 
می کنم جــای کار بیشــتری دارد و بازیگر 
می توانــد توانمندی هــای خــودش را در 
بازیگری نشان دهد. برای ایفای نقش منفی 
بازیگر بایــد از قالب خودش خارج شــود و 
اساساً یک فرد دیگری بشود و در این فرآیند 
بازیگر می تواند خودش را نشان بدهد. نقش 

مثبت اما چنین چالش هایی ندارد.
این بازیگر باســابقه در پاســخ به اینکه آیا 

نقشی بوده اســت که در این ســال ها به او 
پیشنهاد نشده باشــد اما خودش علاقه مند 
به ایفای آن باشد هم گفت: من در سال های 
فعالیتم همه جور نقشی ایفا کرده ام از معتاد 
و لات گرفته تا پولــدار بدجنس! نقش های 
نظامی را هم ایفا کردم و تقریباً همه نقش ها 
را بازی کرده ام. حســرتی هم در دلم نمانده 
اســت. واقعاً هم دنبال نقش هــای بلند در 
کارهای مختلف نیستم. معمولاً از کارهای 
بلندمدت خسته می شوم و ترجیح می دهم 
در کارهــای کوتاه مدت تر حضور داشــته 
باشــم.آرمیده دربــاره اینکــه کدامیک از 
نقش هایش بیشــتر به یاد مردم مانده است 
هم گفت: در سریال های زیادی این تجربه را 
داشته ام که مردم نقش را خیلی خوب دیده 
بودند. سریال »طلسم شدگان« که با مهدی 
هاشمی بازی می کردم یا سریال »زمانه« از 
حسن فتحی همین موقعیت را برایم ایجاد 
کردند. »زمانــه« همچنان هــم بازپخش 
می شود و مردم زیادتر دیده اند. سریال هایی 
مانند »محاکمه« و یا »کارآگاه علوی« را هم 

داشته ام که مورد توجه مردم بوده اند.

آخر سریال ها چه می شود؟
 تمام می شود!

وی افــزود: در زمان پخش این ســریال ها 
وقتی به خیابان می رفتیم کاملًا مشــخص 
بود که مــردم چقــدر آن هــا را دیده اند. 
معمولاً ابراز لطف دارنــد و گاهی هم حتی 
پیگیر می شــوند که انتهای ســریال چه 
می شود! من هم برای آنکه قصه را لو ندهم 
معمــولاً می گویم آخرش تمام می شــود! 

)می خندد(
این بازیگر باســابقه گفت: ابراز لطف مردم و 
اینکه در کوچه و خیابان ما را می شناســند، 
واقعاً حال خوبی به ما می دهد. خاطرم است 
در یکی از ســریال ها نقش معتــادی را ایفا 
کرده بودم که در طول داســتان اعتیادش 
را ترک می کرد، گاهــی مردم که در خیابان 
مرا می دیدند، می گفتنــد می دانیم خیلی 
سختی کشیدی که ترک کنی! )می خندد( 
چنیــن تجربه هایی هم در نــوع خود بامزه 

است.

برخی بازیگران ناگهان فراموش 
می شوند!

وی در پاســخ به اینکه اگر زمــان به عقب 
بازگردد آیا بازهم ســراغ حرفــه بازیگری 
می آید یا خیر؟ گفت: این اتفاقی اســت که 
می دانیم رخ نمی دهد امــا فکر می کنم اگر 
چنین بشود و زمان به عقب بازگردد، بیشتر 
علاقه داشتم که یک فوتبالیست شوم. شاید 
یک ورزش حرفه ای مثــل والیبال را دنبال 
می کردم که در ادامه هــم بتوانم در همان 

رشته مربی شوم. 
حرفه بازیگری به گونه ای اســت که گویی 
برخی ناگهان در آن فید )ناپدید و فراموش( 
می شــوند! گویی از جایی به بعد دیگر دیده 
نمی شــوند و من واقعــاً برای این دســت 

هنرمندان ناراحت می شوم.
آرمیده در عین حال تأکید کرد: البته که در 
عرصه ورزش هم نمونه هایی از این دســت 
هســت. برخی از فوتبالیســت هایی هم که 
زمانی مطرح بودند و رفقــای خود ما بودند، 

امروز اصلًا معلوم نیست کجا هستند.

ونق گرفت سینما ر

گفت وگو با مهوش صبرکن ـ بازیگر

دستمزدهای تلویزیون در شأن  بازیگران نیست

خریدار  مهوش صبرکن، بازیگر باســابقه 
تلویزیون کــه حضورش در ســریال »پس 
از بــاران« در نقش »خانم بــزرگ« هنوز از 
خاطر بسیاری نرفته اســت از نحوه برخورد 
با هنرمندان در زمینه بحــث مالی گله مند 

است.
او کــه مدت هاســت در تلویزیــون حضور 
ندارد دلیل این دیده نشــدن را ابتدا کمبود 
متن های خوب می داند و ســپس مشکلات 

مالی که همواره هنرمندان را آزار می دهد.
مهــوش صبرکــن  در توضیح این مســاله 
می گوید: مدتی قبل بــه خاطر پروژه هایی 
که با آنها کار کردم، مشــکلاتی برایم پیش 
آمد و سر پرداخت ها و قسط های آخر کارم 
خیلی اذیت شدم و درگیری زیادی داشتم 

تا پولم را نقد کنم. 
طی این مدت هم پیشــنهاد داشتم ولی بنا 
به دلایلی قسمت نشد همکاری کنم، مدتی 

ســفر و درگیر کارهای شــخصی ام بودم. 
فعلًا هم کاری برای تلویزیــون ندارم. برای 
شــبکه نمایش خانگی هم تا به حال تجربه 
همکاری نداشــتم اما در کل یــا متن های 
خوبی برای تلویزیــون نداریم یا کارها اکثراً 
در شهرستان هستند و برایم مقدور نیست 
کار کنم؛ البتــه من کارِ شهرســتان قبول 
می کنم ولی متأسفانه مبالغی که پیشنهاد 
می دهنــد آنقدر کم اســت که به ســختیِ 
کارش نمی ارزد؛ به همین خاطر عطایش را 

به لقایش می بخشیم.

دستمزدها در شأن هنرمندان نیست
این بازیگــر حرف هایش را دربــاره فضای 
کاری در شبکه نمایش خانگی اینگونه ادامه 
می دهد: کارها در تلویزیون زیاد نیســتند 
و بیشتر به ســمت شــبکه نمایش خانگی 
رفته اند. آنجا هم یکســری ارتباطاتی وجود 

دارد که گروه ها خودشــان با خودشان کار 
می کنند. 

من هم ترجیــح می دهم فعلًا اســتراحت 
کنم. به نظرم اول از همه کاری که پیشنهاد 
می شود باید خوب باشد و بعد اینکه مبلغی 
که پیشــنهاد می دهنــد گاهی در شــأن 
هنرمندان نیست که برایشان ارزش داشته 
باشد تا تندرستی، ســلامت و آرامششان را 
پای کار بگذارند. به هر حال کار ما ســختی 
زیــادی دارد. فعــلا ترجیحم این اســت 
استراحت کنم تا ان شاءالله ببینیم در آینده 

خدا چه می خواهد.
این بازیگر ســپس به مشــکلات بودجه ای 
در شــبکه نمایش خانگی اشــاره می کند و 
توضیح می دهد: در شــبکه نمایش خانگی 
پیشــتر مشــکل بدقولــی در پرداخت ها 
وجود نداشــت اما  متاسفانه آنجا هم جدیدا 
باب شده که باعث تاسف اســت؛ به عنوان 
مثال بــرای من هنرمند با ســن و ســالی 
که دارم کاری کــه انجام می دهــم باید به 

سختی هایش بیارزد. 
تهیه کننــدگان هــم اکثرا نــگاه به جیب 
خودشان می کنند که کار برایشان دربیاید، 
به این توجه نمی کنند کــه هنرمند چقدر 
ســابقه دارد یا چه رزومــه کاری دارد، آیا 

پیشکسوت است یا خیر.

غبطه می خورم از این همه تفاوت بین 
شبکه نمایش خانگی و تلویزیون!

صبرکــن در ادامه همیــن صحبت هایش 
در پاســخ به اینکه حضــور در تلویزیون را 
ترجیح می دهد یا شــبکه نمایش خانگی؟ 
خاطرنشــان می کند: من بازیگرم و مدیوم 

برایم فرقی ندارد؛ حالا چه شــبکه نمایش 
خانگــی و چه تلویزیــون. آن قــدر در این 
ســال ها برای تلویزیون کار کردیم و ارادت 
خودمان را به تلویزیون نشــان داده ایم که 
نیازی به ثابت کردنش نیســت اما تا به حال 
برایم تجربه بازی در شــبکه نمایش خانگی 
پیش نیامده اســت ولی برای همسرم آقای 
پاک نیت پیش آمــده و اولیــن کارش هم 
ســریال »شــهرزاد« بود. به هر حــال ما 
بازیگریم و برایمان فرقی نمی کند کجا کار 

می کنیم.
 اگر درخواست داده شــود، به تفاهم برسیم 
و متن را دوست داشته باشیم کار می کنیم. 
اما من به عنوان کســی که سال هاســت در 
عرصه ســینما تئاتر تلویزیون کار کرده ام، 
در اینجا غبطه می خورم کــه چرا بهایی که 
به پروژه های شــبکه نمایــش خانگی داده 

می شود در تلویزیون نیست.
بازیگر ســریال های »کهنه ســوار«، »پس 
از بــاران«، »روزگار خوش حبیــب آقا«، 
»یوســف پیامبر«، »پنجمین خورشــید« 
و »جراحــت« در تکمیــل همیــن بحث 
تصریــح م  کند: چــرا همین نویســنده ها 
برای صداوسیما نمی نویســند، چرا همین 
کارگردان هــا کارهایی کــه انقدر مخاطب 
دارند را بــرای تلویزیون نمی ســازند البته 
ناگفته نماند در شــبکه نمایش خانگی هم 
سریال های ضعیف داریم ولی اکثراً مخاطب 
دارند. چرا همان هــا در تلویزیون ارائه داده 
نمی شــوند، آیا علتش پوشش و گریم است 
که من می گویم خیر. به نظــرم این ها بهانه 
است چون قصه حرف اول و اصلی را می زند. 
وقتی یک قصه خوب به جای شبکه نمایش 

خانگی به صداوســیما بیاید قطعا اتفاقات 
خوبی می افتد.

همه بازیگران همین آب و خاکیم اما ...
مهــوش صبرکن بــه صحبت هایش اضافه 
می کند: ما یک عمر اســت که کار کرده ایم 
و خداراشــکر ســریال های خوبی هم برای 
تلویزیون ساخته ایم که مخاطب داشته اند؛ 
بنابراین نمی توانیــم بگوییم بنا به دلایلی از 
جمله ممیزی، ســریال های شبکه نمایش 
خانگی برای تلویزیون مناســب نیســتند. 
حیف اســت که این همــه انــرژی و توان 
نویسنده ها صرفا به ســمت شبکه نمایش 
خانگی سوق داده شــود؛ چراکه مجبورند و 
نیازهای مالی شان در آنجا برطرف می شود. 
این یــک واقعیت اســت و چیزی نیســت 
که پنهانش کنیــم. حتــی کارگردان ها و 
بازیگرانمان هم همین طــور؛ در حالی که 
همه ما بــرای این مملکــت کار می کنیم و 
بازیگرانِ همین آب و خاکیم و یک رســانه 
ملی هم داریــم که قطعا دســت اندرکاران 

رسانه ملی هم این را می دانند.
مهوش صبرکــن در پایان می گویــد: واقعاً 
افســوس می خورم که چرا بایــد تا این حد 
بین این دو فضا )شــبکه نمایــش خانگی و 
تلویزیون( تفــاوت باشــد. در حالی که هر 
دو برای یک مملکت و یــک فرهنگ برنامه 

می سازند. 
همه بچه هــای خودمان هســتند، همه از 
همین سرزمین اند اما این همه تفاوت برای 
من یک معماست. امیدوارم روزی برسد این 
تفاوت ها برداشته شود و تلویزیون به همان 

دوره طلایی اش برگردد.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره 140260324002000910مورخــه 1402/4/26هیئت اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
برازجــان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به اقای محمدرضا راســت پور   فرزندولی  به 
شماره شناسنامه 3304و شماره ملی 5329786088  صادره ازسعداباد در ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی به مســاحت 14097.89  مربع قسمتی از پلاک 2855 اصلی  واقع در 
بخش ســه  حوزه ثبت ملک  برازجان اراضی دالکی خریداری شــده از آقای جعفر رضایی مع 
الواسطه   ایشان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی میشود .در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض  دادخواست 
خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد.  صدور ســند مالکیت مانع 

مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی )دادگاه (نیست. م الف 306
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 تاریخ انتشارات نوبت دوم 1402/6/20
حمید رضا باقرپور- رئیس واحد ثبتی اداره ثبت اسناد و املاک برازجان

آگهی تحدید حدود اختصاصی واقع در شهرستان تنگستان
نظربه اینکه تحدید حدود پلاکهایی و اقع در حوزه ثبتی تنگستان بخش  چهار بوشهربعمل نیامده و 
مالکین انها   یک قســمت مفروزی خود را برابرسند و قولنامه عادی به اشخاصی واگذار نموده اند  
لذا به  موجب تبصره  ماده 13 قانون تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی و ماده 13 آئین نامه قانون مذکور این املاک به شــرح ذیل تحدید حدود می گردند. پلاک 
637/6 ردیف 1-اقای توران محمدی فرزند ابراهیم  شماره شناسنامه 697صادره از تنگستان به 
شماره ملی 3559768322 درششدانگ یک قطعه زمین مزروعی  به مساحت 8762/54 متر مربع 
قطعه 1بخش 4 بوشهر واقع در اهرم تاریخ تحدید حدود روز یکشنبه 1402/6/26   تحدید حدود 
مندرج در این آگهی از ساعت 8 صبح شروع خواهد شد . لذا از صاحبان املاک و مجاورین آن دعوت 
می شــود تا در روز و ساعت تعیین شــده در محل حاضر باشند و چنانچه هر یک از صاحبان املاک 
حاضر نباشند املاک آنها مطابق ماده 15 قانون ثبت با حدود اظهار شده اند از طرف مجاورین تحدید 
خواهد شــد. واخواهی نســبت به حدود و حقوق ارتفاعی برابر ماده 20قانون ثبت از تاریخ تحدید 
حدود به  مدت 30روز خواهد شد معترض می بایست از تاریخ تسلیم اعتراض به اداره ثبت اسناد 
و املاک تنگســتان ظرف مدت یکماه دادخواست خود را به دادگاه صالحه محل وقوع ملک تقدیم و 
گواهی لازم مشعر بر طرح دعوی از دادگاه مذکور اخذ و به اخذ و به اداره ثبت محل تسلیم نماید.  

والا حق از او ساقط خواهد شد. 
م الف 102

تاریخ انتشار : 1402/06/05                          
محمد رمضانی زاده - رئیس اداره  ثبت اسناد و املاک شهرستان  تنگستان

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظر بر اینکه تحدید حدود در ششــدانگ یک قطعه باغ و شــش قطعه زمین مزروعی به 
شماره پلاک های 298 و 293 و 295 و 296 و 297 و 299 و 300 فرعی از 178 اصلی 
قریه بودالالو واقــع در بخش 3 اردبیل برابر آراء به شــماره 2813 - 1402/02/16 
و 2248 و 2244 و 2249 و 242 2 و 2253 و 2251 -  1402/02/06هیــات حــل 
اختلاف مستقر در منطقه یک اردبیل موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رســمی بنام آقای رامین قنبری بودالالو فرزند نوراله بمساحت 
هــای  14528/41و 1896/34 و  9633/13و  6084/51و 6867/80 و 9061/03 
و  13821/29به شناســه ملی 1463755171 تایید مالکیت گردیده اســت و تا کنون 
تحدید حدود آن به عمل نیامده اســت فلذا طبق ماده 13 آیین نامه قانون مزبور تحدید 
حدود پلاک مرقوم روز ســه شنبه مورخه 1402/06/28 راس ساعت 10 صبح در محل 

شروع و به عمل خواهد آمد.
بدین وســیله به مالکین و مجاورین اخطار میشــود در موعد مقرر در محل حاضر تا طبق 
مقررات نسبت به تحدید حدود پلاک مزبور نظارت فرمایند و اعتراض به حقوق ارتفاقی و 

حدود آن مطابق ماده 20 قانون ثبت از تاریخ تحدید حدود به مدت 30 روز خواهد بود.
تاریخ انتشار: 1402/06/05

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک اردبیل- رضا احمدیان
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میدان

 دارنده مدال طلای جهــان و المپیک از حضور روس ها 
در جهانی بلگراد اطمینان خاطر ندارد.

حضور نداشــتن زائوربک ســیداکوف و عبدالرشــید 
ســعدالله یف در مســابقات کشــتی قهرمانی روسیه 
موجب شد تا حضور این ۲ قهرمان المپیک در ترکیب 
کشــتی تزارها در هالــه ای از ابهام قرار گیــرد. البته 
سیداکوف و ســعدالله یف در جام مشــترک المنافع به 
میدان رفتند که سعدالله یف که مشهور به تانک روسی 

است به نشان طلا و سیداکوف نایب قهرمان شد.
کادر فنی تیم ملی کشــتی روســیه برای حضور این 
۲ نامدار کشــتی جهان در ترکیب تیم ملی مســابقه 
انتخابی برگزار کردنــد که ســیداکوف دارنده مدال 
طــلای پارالمپیک توکیو موفق شــد چرمــن والیف 
قهرمان روسیه را با نتیجه ســه بر ۲ شکست دهد و به 

دوبنده تیم ملی رســید.زائوربک سیداکوف 
چند روز پس از رســیدن به دوبنده تیم ملی 
کشــتی آزاد روســیه در گفت وگویی کوتاه 
بــا خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: مســابقات 
انتخابی کشــتی آزاد همیشــه در روســیه 
ســخت و مدعیان نهایت تلاش خود را برای 
رسیدن به مسابقات جهانی و المپیک به کار 

خواهند گرفت. من نیز در مســابقات قهرمانی روسیه 
غایب بودم اما توانســتم در انتخابــی درون اردویی به 
پیراهن تیم ملی برسم. آزادکاران روس شناخت خوبی 

از هم دارند و این موجب شده تا رقابت سخت باشد.
دارنده مدال طلای المپیک توکیو در خصوص کشتی 
ســخت خود با چرمن والیف گفت: والیف یک حریف 
خوب بود. وی در ۲ سال گذشــته رشد خوبی داشته و 

از نظر قدرت و تکنیکی نیز پیشــرفت کرده 
است. کشتی سختی بود اما در نهایت موفق 
به کســب پیروزی شدم تا شــانس زیادی 
برای رســیدن به مســابقات جهانی بلگراد 
داشته باشم.سیداکوف که ۲ عنوان قهرمانی 
جهان را در کارنامــه دارد در خصوص حضور 
احتمالی روس هــا در جهانی بلگراد گفت: ما 
یک تیم آماده هستیم و مشتاقانه منتظریم برای حضور 
در رقابت های جهانی سال ۲۰۲۳ بلگراد به این کشور 
ســفر کنیم. با وجود آمادگی لازم برای این رقابت ها، 
هنوز برای ســفر به صربســتان و حضور در پیکارهای 
جهانــی در تردید هســتیم.تردید قهرمانی کشــتی 
روسیه و دارنده مدال طلای جهانی و المپیک در حالی 
است که در لیست اولیه اتحادیه جهانی کشتی، اسامی 

کشتی گیران روســی دیده می شــود و آنان به همراه 
ورزشــکاران بلاروس و هندی باید بــا پرچم بی طرف 
در این رقابت ها حضور داشته باشــند. خردادماه سال 
جاری و در حالی که اســامی تیم جوانان روسیه برای 
مســابقات قهرمانی اروپا رد شده بود کشــور اسپانیا از 
صدور روادید برای ورزشــکاران روسی خودداری کرد. 
همچنین قرار بود مسابقات قهرمانی جوانان جهان در 
کشور لهستان برگزار شود که کارشکنی این کشور در 
صدور روادید برای کشــتی گیران روسی موجب شد تا 
اتحادیه جهانی میزبانی را از لهســتان سلب و به اردن 
بدهد.به نظر می رســد قبول شــرایط اتحادیه جهانی 
توســط روس ها موجب شــده تا این اتحادیه حمایت 
زیادی از کشــتی گیران روســی داشته باشــد و آنان 

بتوانند به راحتی در بلگراد حضور داشته باشند.

دبیر فدراســیون اســکیت گفــت: پیش بینی دقیقی 
از نتایــج بازی های آســیایی نمی توان داشــت اما در 
رشته های امدادی و فری اســتایل شانس زیادی برای 

کسب مدال داریم.
حمیدرضا بخارائی در پاسخ به این سئوال که وضعیت 
ملی پوشــان اســکیت در آســتانه بازی های آسیایی 
هانگژو چگونه اســت، اظهار داشت: ســوم  مهرماه با 
۱۲ نماینده راهی هانگژو خواهیم شــد و امیدواریم بر 

اساس رکوردهایی که به دست آمده شاهد مدال آوری 
نمایندگان کشورمان در این دوره از بازی ها باشیم.

وی ادامه داد: تیم ملی اســکیت ایران در هانگژو در دو 
رده ســنی جوانان و بزرگسالان و دربخش های سرعت 
و فری استایل باید به مصاف رقبای خود برود که بر این 
اساس، ۸ ورزشکار در رشــته اسکیت سرعت )۴ دختر 
و ۴ پســر(  و ۴ نماینده نیز در فری استایل )۲ دختر و ۲ 

پسر(  راهی این رویداد خواهند شد.

او در مورد پیش بینی نتایج نفرات اعزامی هم گفت: در 
ورزش نمی توان پیش بینی دقیقی داشت اما بر اساس 
عملکرد آنها و رکوردهایی که کســب شده در سرعت 
و فری استایل شانس بســیار بالایی برای کسب مدال 
داریم، در مواد هزار و ۱۰هزار شــرایط خوب است و در 

امدادی وضعیت به مراتب هم بهتر است.
دبیر فدراسیون اســکیت به اعزام تیم سرعت ایران به 
رقابت های جهانی ایتالیا هم اشــاره کــرد و گفت: این 

مســابقات از ۴ تا ۱۲ شهریور در شــهر ویاچنزا برگزار 
می شود که در این اعزام نفرات حاضر در هانگژو حضور 
ندارند و به دنبال آن هســتیم تا با ایجاد شــرایط بهتر، 

عملکرد نمایندگان کشورمان را ارتقا بخشیم.
بخارایی در واکنش به شرایط پیست مجموعه ورزشی 
آزادی تهران هم یادآور شد: زیرساخت هایی داریم اما 
نیاز به ترمیم و بهســازی دارد و تلاش می کنیم هر چه 

زودتر اقدامات لازم در این خصوص انجام شود.

کشتی

اسکیت

خریدار  مربیان بســیار زیادی هستند که 
همچنان جایی در لیگ برتر ندارند.

 بیست و سومین دوره رقابت های لیگ برتر 
در حالی آغاز شده که اگر بخواهیم نیمکت 
۱۶ تیم حاضر در لیگ برتر را بررسی کنیم به 
جز سعید دقیقی و اوزینیدیس بقیه تیم ها 
بار دیگر ســرمربی خود را از چرخه تکراری 

مربیان در دسترس لیگ انتخاب کرده اند.

لیگ همان لیگ و مربی همان مربی
نگاهی کلی به لیست ســرمربیان تیم های 
لیگ برتری نشــان می دهد خبری از ورود 
شخص جدید نیســت. همانطور که عنوان 
شد دقیقی تنها ورودی جدید بین آنهاست 
که به لطف صعود شمس آذر قزوین و ادامه 
حمایت مدیران باشــگاه چنین شانسی را 
پیدا کرده است. سایر مربیان تنها شهرهای 
خود را تغییــر دادند. مجتبی حســینی از 
پیکان بــه آلومینیوم اراک رفــت. مهدی 
رحمتی نیــز از آلومینیوم به نســاجی کوچ 
کرد. محمــد ربیعی تصمیــم گرفت پروژه 
مس رفسنجان را اتمام دهد و به ذوب آهن 
برود تا ساکت الهامی جای او را در رفسنجان 
بگیرد. هوادار هم به محمود فکری رســید. 
مهدی تارتار هم از ذوب آهن به ملوان رفت 
تا چرخه جابجایی ســرمربیان لیگ برتری 

برای فصل پیش رو باز هم تکرار شود.
»مارینوس اوزونیدیس« ســرمربی یونانی 
تازه وارد به فوتبال کشور است که فرمان گل 
گهر سیرجان را در حالی به دست می گیرد 

که فصل گذشــته تفکرات امیــر قلعه نویی 
ســرمربی فعلی تیم ملی ایــران را به همراه 
داشت. پرســپولیس و ســپاهان اصفهان 
تنهــا تیم هایی هســتند کــه همچنان با 
سرمربی قبلی خود در لیگ برتر کار را ادامه 
می دهند. استقلال خوزستان و شمس آذر 
قزوین نیز به عنوان تیم های تازه راه یافته به 
لیگ برتر وضعیتی مشابه دارند. در حقیقت 
قهرمانان و نایب قهرمان های فصل گذشته 
لیگ برتر و لیــگ یک ســرمربیان خود را 

تغییر ندادند اما سایر باشگاه ها روندی کاملا 
متفاوت را پیش گرفتند. البته تراکتور تبریز 
پس از اینکــه بردیف خیلــی زود در فصل 
گذشته از جمع سرخپوشان جدا شد سراغ 
خمز رفت و حالا هم بــا او کارش را با قدرت 
ادامه می دهد. همچنین فولاد خوزستان با 
منصوریان نیز ادامه همکاری دارد. ویســی 
نیز پس از چهار نفر در اواخر فصل گذشــته 
روی نیمکت صنعت نفت نشست و توانست 
این تیم را در لیگ برتر نگه دارد تا همچنان 

کارش را دنبــال کنــد. مازیــار زارع تنها 
شخصی بود که عطای سرمربیگری در لیگ 
برتر را به لقایش بخشید. او از ملوان جدا شد 

تا مهدی تارتار جایش را بگیرد.
امیر قلعه نویی هم به تیم ملی ایران رســید 
و همراه بــا خــود مربیان اخراجــی نظیر 
ســعید الهویی و حمید مطهــری را هم به 
جمع دســتیارانش در تیم ملی اضافه کرد. 
تجربه نشــان داده که در لیگ ایران کسی 
به عملکرد ســرمربیان توجه خاصی ندارد 

و همین که سابقه ســرمربیگری در لیگ را 
داشته باشید قطعا فصل بعد نیز تیم خواهید 
داشت، مگر اینکه خودتان دیگر علاقه ای به 
مربیگری نداشته باشید!با وجود این چرخه 
اما ســرمربیان زیادی وجود دارند که علی 
رغم دانــش بالایی که دارنــد جایی در بین 

انتخاب سران باشگاه ها ندارند.

با سواد و بیکار!
در ایــران مربیانی وجود دارنــد که با وجود 
دانــش و مــدارک علمــی معتبــر بدون 
تیم هســتند. مــارکار آقاجانیــان، محمد 
توانایــی، مجید جلالی، علــی تارقلی زاده، 
حمید درخشــان، فریدون حردانی، جواد 
حســن زاده، ناصــر پورمهــدی، محمــد 
احمــدزاده، امیرحســین پیروانــی، علی 
اکبر پورمســلمی، نعیم ســعداوی، مجید 
نامجومطلــق، علی اصغرمدیــر روســتا، 
محمدعلی )افشــین( پیروانی، حمیدرضا 
اســتیلی، حســین خطیبــی، غلامرضــا 
باغ آبــادی، وحیــد امیــری، عبدالصمد 
مرفاوی، محمد مایلی کهن، هومن افاضلی، 
ممی نظرزاده، مهــدی دینــورزاده و رضا 
عابدیان ۲۶ مربــی دارای مدرک حرفه ای 
هســتند که از این جمع ۱۸ نفــر بدون تیم 
هســتند و البته دو، ســه نفر دیگــر هم به 
عنوان دســتیار درحال حاضر مشــغول به 
کار هستند. البته به این جمع می توان خیل 
کســانی که دارای مدرک A هم هستند را 

اضافه کرد.

تردید سیداکوف برای حضور در بلگراد

و شانس مدال داریم در سرعت و فری استایل در هانگژ

سایه روشن های هفته سوم لیگ برتر

 وقتی زردها، سرخابی ها را جا گذاشتند!
خریــدار   هفته ســوم، هفته ســبقت 
اصفهانی ها از دو مدعی دیگر بود و سپاهان 
با ثبت سومین برد متوالی با توجه به تساوی 
پرســپولیس و باخت اســتقلال، به تنهایی 

جایگاهش را در صدر محکم کرد.
لیگ برتــر فوتبــال در حالی آخــر هفته 
گذشته از ایستگاه ســوم هم عبور کرد که 
مشــکلات داوری و ســوت های جنجالی 
خیلی زود بار دیگر تبدیل به حواشی بزرگ 
فصل جدید شده اســت. جنجال هایی که 
با توجه به نرســیدن کمــک داور ویدئویی 
به فصل جاری مانند دوره گذشــته یکی از 
حواشــی پرســروصدای لیگ خواهد بود. 
با وجود ســایه انداختن دوباره مشــکلات 
داوری اما لیگ هفته به هفته جذاب تر پیش 
می رود. در گزارشی به فراز و فرودهای هفته 

سوم نگاهی انداخته ایم.

رنگ هفته زرد شد!
تنها تیــم ۹ امتیازی لیگ هســتند، ســه 
بازی و ســه برد متوالــی، آنهــا را در صدر 
جدول فصل جدید نشــانده است. حکایت 
ســپاهان و شــاگردان ژوزه مواریس است 
که از همین شــروع بازی های فصل جدید 
کمربندهایشــان را محکم بــرای قهرمانی 
بسته اند. آنها تا امروز در سه بازی مهم پیروز 
شده اند تا نشــان دهند که تنها به بالا بردن 

جام در پایان هفته سی ام فکر می کنند.
ســپاهان پس از دو برد مهم برابر تراکتور و 
ذوب آهن، هفته ســوم هم اســتقلال دیگر 

مدعی قهرمانی را در نقش جهان شکســت 
داد تا مواریس و شاگردانش با حداکثر امتیاز 
تیم شــماره یک بیست وسومین دوره لیگ 

در پایان هفته سوم باشند. 
موقعیتی که با توجه به پتانســیل و ظرفیت 
زردپوشــان اصفهانی، ســخت از دســت 

خواهند داد.

هفته سوم به کام سرخابی ها نبود
هفته ســوم، هفته اســتقلال   و پرسپولیس 
نبــود. دو تیمی که تا پایان هفتــه دوم پا به 
پای ســپاهان بالا آمدند و امتیاز گرفتند اما 
در ســومین بازی ترمز بردهایشان کشیده 
شد تا زردپوشان، سرخابی ها را جا بگذارند 

و با این دو تیم فاصله بیندازند.
پرسپولیس با تســاوی آن هم با گل آفساید 
برابــر ذوب آهن متوقــف شــد و ۲ امتیاز 
از دســت داد. اســتقلال هــم در اصفهان 
در حســاس ترین بــازی هفته ســوم برابر 
سپاهان که یک مســابقه شش امتیازی بود 
با یک گل مغلوب شد تا ســهم جواد نکونام 
و شــاگردانش از بزرگترین بازی هفته هیچ 

باشد.
البته ماراتن لیگ تازه شروع شده و فاصله ۲ 
امتیازی پرسپولیس و ۳ امتیازی استقلال با 
ســپاهان و صدر جدول اگر چه قابل جبران 
اســت اما به نظر می رســد با توجه رقابت 
نزدیک در جنگ قهرمانی بر سر جام شماره 
۲۳، همین تک امتیازها شاید در هفته آخر 

تعیین کننده باشد.

مدل یونانی گل گهر در جمع مدعیان
گل گهــر  و  اوزونیدیــس  مارینــوس 
ســورپرایزهای فصل جدید تا اینجای کار 
هستند. حکایت این تیم ســیرجانی برای 
فصل جدید با هفته هــای پایانی فصل قبل 
از زمین تا آســمان متفاوت اســت و تیمی 
که پس از رفتن امیــر قلعه نویی به تیم ملی 
با سعید الهویی در سراشــیبی قرار داشت 
دوباره با ســرمربی یونانی دوبــاره به جمع 

مدعیان برگشته است.
آنها با دو بــرد و یک مســاوی و تفاضل گل 
بهتر نســبت به پرســپولیس روی رده دوم 
جدول و در فاصلــه دو امتیازی ســپاهان 
صدرنشین ایستاده اند. ســیرجانی ها که با 
برد مقابل فولاد لیگ را شــروع کردند، پس 
از تســاوی برابر پیکان، در هفته سوم دوباره 
به جاده برد برگشتند و با برد نساجی آن هم 
در قائمشهر، دومین بردشــان را در ۳ بازی 
گذشــته از لیگ ثبــت کردند تــا در جمع 

بالانشینان جدول قرار بگیرند.
هر چند آنها هنوز به زمین سفت نخورده  اند 
و عیار واقعی شان را باید در هفته های آینده 
و بازی مقابل تیم های سرسخت تر سنجید و 
دید که آیا شــاگردان اوزونیدیس همچنان 
روی این ریــل ادامه می دهند یــا متوقف 

می شوند؟

پایان قابل پیش بینی
هفته سوم پایان حضور علیرضا منصوریان 
را روی نیمکت فولاد رقــم زد، مربی ای که 

از همان میانه فصل پیــش که به جای جواد 
نکونام قهر کرده روی نیمکت فولاد نشست، 
سکوهای فولاد همواره مخالف درجه یک او 
بودند و هیچ وقت نتوانســتند با این انتخاب 

مدیران تیم کنار بیایند.
تنش هواداران و منصوریان و شروع ضعیف 
فولاد در فصل جدید با این مربی نامحبوب 
ســرانجام باعث جدایی قابــل پیش بینی 
منصوریان شــد. به خصوص کــه فولاد با 
کســب ســه باخت متوالی در ســه بازی 
گذشــته از لیگ، بدون هیچ امتیازی در قعر 

جدول جا گرفته است.
جایگاه فعلی فــولاد برای تیمی که ســال 
گذشته تا یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان 
پیش رفــت و هــر فصــل برای ســهمیه 
می جنگید، یک ســقوط کامل اســت. آنها 
پس از شکست برابر گل گهر و صنعت نفت، 
این هفتــه برابر ملوان شکســت خوردند تا 
جایگاهشــان در قعر جدول با ۹ گل خورده 

و تنها یک گل زده تثبیت شود!

چشم شان به برد روشن شد
هفته سوم هر چقدر برای هواداران اهوازی 
ادامــه روزهای سیاهشــان بود امــا به دو 
قعرنشــین دیگر لیگ روی خوش نشان داد 
و آنها اولین بردشان را در فصل جدید جشن 
گرفتند. ملوان پس از دو باخت متوالی، این 
هفته در انزلی توانســت فولاد را شکســت 
دهد و با کسب اولین سه امتیاز فصل از قعر 

جدول کنده شود.
شمس آذر قزوین مهمان تازه وارد لیگ برتر 
که فصل جدید را با سه امتیاز منفی به دلیل 
اســتفاده از یک بازیکن غیرمجاز آغاز کرده 
بود، در هفته ســوم اولین بردش را در تاریخ 

لیگ برتر جشن گرفت.
شاگردان سعید دقیقی پس از تساوی برابر 
استقلال خوزســتان و باخت به هوادار، در 
هفته سوم مس رفسنجان را شکست دادند 
تا با مثبت شــدن امتیازاتشــان در جدول، 
اولین حضورشــان در لیگ برتر با امیدواری 

بیشتری ادامه پیدا کند.

افزایش فشار انتقاد هواداران
بازیکن تبریزی در آستانه اخراج از تراکتور

باشــگاه تراکتور تبریز تصمیم به فســخ قرارداد خرید تابستانی فصل 
جاری اش دارد.

 دو شکست متوالی در لیگ برتر و حذف از لیگ قهرمانان آسیا کافی بود 
تا موج انتقادات از خریدهای تابستانی تراکتور دوباره راه بیفتد.

هوشــنگ نصیرزاده مدیرعامل تراکتور که قصد داشت با جذب شجاع 
خلیل زاده، عارف آغاســی، محمد نادری، سعید آقایی، مهدی شیری، 
آلوارو خیمنز، امیرحسین حســین زاده، ادیب زارعی و عارف رستمی 
می تواند کارنامه ای درخشــان برای خود ایجاد کند حــالا با تندترین 

انتقادات در بین هواداران این تیم روبرو است.
خریدهای نامتــوازن این باشــگاه در همان ابتدا صــدای پاکو خمز 
ســرمربی این تیم را در آورد اما مرد اســپانیایی چاره ای جز تن دادن 
به آنها نداشت. او بارها خواســتار جذب مهاجم شد اما مدیران باشگاه 
نتوانســتند کاری کنند تا حالا تراکتور با بحران جــدی در امر گلزنی 

روبرو شود.
تکمیل لیســت بازیکنان تراکتور کار را برای جذب مهاجم ســخت تر 
از همیشــه کرده بود اما مدیران تراکتور تصمیــم دارند قرارداد یکی 
از خریدهای تابســتانی خود را فســخ کنند تا بتوانند بازیکن جدید 

بگیرند.
انتقاد از بازگشــت ســعید آقایی به جمع تراکتور به دلیل حاشیه هایی 
که در زمان حضورش در پرســپولیس و در جریان بــازی با تیم محل 
زادگاهش تراکتور به وجود آورد بهانه ای شــده تا مدیران این باشــگاه 
در فاصله ســه روز مانده به پایان مهلت نقل و انتقالات تابستانی فوتبال 

ایران تصمیم به فسخ قراردادش بگیرند.
اتفاقی که با مخالفت آقایی روبرو شده و هنوز عملی نشده است تا شاید 
تراکتور بــار دیگر چوب بی تدبیــری مدیران خود را بخــورد که بدون 
مشــورت با کادر فنی اقدام به جذب بازیکنانی کند که تنها اسم و رسم 

داشته اند.

ساکت:
  امکان ورود VAR به صورت اجاره ای فراهم 

شده است
 مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه ســپاهان گفت: امکان ورود VAR به 
صورت اجاره ای فراهم شده و امیدواریم باشــگاه های ایرانی در آسیا از 

این امکان استفاده کنند.
 محمدرضا ســاکت مدیرعامل باشــگاه فــولاد مبارکه ســپاهان در 
گفت وگویی اظهار داشــت: مســابقات آســیایی یک ظرفیت و فضای 
متفاوتی دارد. تیم ها آســیایی به خوبی خود را از لحاظ زیرســاخت و 
حمایت دولت ها تجهیز می کنند و باید حمایت از ســوی وزارت ورزش 

انجام شود.

وی ادامه داد: مســابقات در تاریخ نزدیکی آغاز خواهد شد اما ابهاماتی 
در خصوص بازی با تیم های عربســتانی مطرح شــده است. رأی قبلی 
در AFC باید تجدیدنظر شــود که هنوز اتفاق نیفتاده اســت و انتظار 
داریم امور بین الملل فدراسیون فوتبال موضوع را پیگیری کند تا امکان 

میزبانی فراهم شود.
ســاکت در خصوص امکان حضور VAR در نقش جهان گفت: حدود 
۲ سال قبل فیبر نوری در کل ورزشــگاه تجهیز شده است و به صورت 
آزمایشی یک شــرکت دانش بنیان داخلی به صورت غیررسمی تست 
انجام دادند؛ VAR می تواند سبب پیشرفت فوتبال در کشورمان شود 
البته از الزامات ای اف سی است و امکان ورود به صورت اجاره ای فراهم 
شده و امیدواریم باشــگاه های ایرانی در آســیا از این امکان استفاده 

کنند.
مدیرعامل باشــگاه فولاد مبارکه ســپاهان در خصوص وضعیت چمن 
نقش جهان نیز بیان داشــت: از یک ماه قبل بازســازی و ترمیم چمن 
توســط کارشناسان خبره آغاز شــده اســت و به دلیل نوع کشت در ۶ 
ســال قبل لایه های زیرین اشــکالاتی دارد، گروه کارشناسی در حال 

اصلاحاتی در زیرساخت هستند.
وی در پایان تصریح کــرد: وضعیت چمــن بهبود پیدا کــرده و برای 
بازی های آینده شــرایط مطلوب تری خواهیم داشت. پایان امسال باید 
چمن ورزشگاه نقش جهان عوض شود زیرا ۶ ســال قبل کشت شده و 

باید با شرایط جدید برای مسابقات سال آینده آماده کند.

 آغاز مرحله پنجم تمرینات تیم ملی جودو 
با حضور ۱۲ ورزشکار

مرحله پنجم اردوهای آماده ســازی  تیم ملی جودو مردان  با حضور ۱۲ 
ورزشکار آغاز شد.

مرحله پنجم  اردوی تیم ملی جودو مــردان جهت حضور در بازی های 
آسیایی هانگژو و مسابقات بین المللی روســیه از دیروز )شنبه چهارم 

مردادماه( در سالن جودو ورزشگاه آزادی تهران آغاز شد.
اسامی نفرات دعوت شده به اردوی تیم ملی به شرح ذیل است:

مهدی فتحی پور، ابوالفضل محمودی، قاســم باغچقی، امیرحســین 
خوشــقدم، الیاس پرهیزگار، حسین بخشــی کهنه فرود، امیرحسین 
ولی زاده، رامین احمدزاده، نیما خدابنده، محمدجواد محبی، امیرپویا 

نوحی و امیرعباس موحد
حسین قمی به عنوان ســرمربی تیم ملی، ایوب رســتمی مربی، ناصر 
ناصری پور مربی مدعو، ســید علی میرسپاســی مربی بدنساز و هادی 

کردی دبیر سازمان تیم های، هدایت تیم را برعهده دارند.
شــایان ذکر اســت، تیم ملی جودو مردان و بانوان کشــورمان پس از 
پایان چهار ســال تعلیق، یکم تا چهارم مهرماه سال جاری در بازی های 

آسیایی هانگژو حضور خواهد داشت.

چشمی مشکلی برای همراهی استقلال ندارد
مدافع استقلال مشکلی برای همراهی این تیم در دیدار مقابل استقلال 

خوزستان ندارد.
روزبه چشمی مدافع اســتقلال مشــکلی برای همراهی این تیم در 
دیدار مقابل اســتقلال خوزســتان ندارد. چشمی از ســوی کمیته 
انضباطی فدرســیون فوتبال به دلیل مصاحبه علیه ارکان فوتبال با 
دستور موقت محروم شده اســت تا دفاعیات خود را برای این کمیته 

ارسال کند.
باشگاه استقلال دفاعیات چشــمی را برای کمیته انضباطی ارسال کرد 
تا این کمیته پس از بررسی دســتور موقت را برای محرومیت چشمی 

نقض کند.
تیم فوتبال اســتقلال در هفته چهارم رقابت های لیگ برتر در ورزشگاه 

آزادی به مصاف استقلال خوزستان خواهد رفت.



اهواز – محمد مجدم دبیــر اجرایی 
ستاد اربعین صنعت نفت در جنوب گفت: 

شــرکت های نفتی زیر مجموعه شرکت 
ملی نفــت ایران در جنوب همــه امکانات 

خود را در بخش های خدمات و پشتیبانی 
برای خدمت رســانی مطلوب بــه زائران 

اربعین حسینی پای کار آورده اند.
 حمید رضا گلپایگانی با اشــاره به تاکید و 
پیگیری مستمر اوجی وزیر نفت و خجسته 
مهر مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در 
خصوص بسیج امکانات شرکت های ملی 
مناطق نفتخیز جنوب، نفت وگاز اروندان، 
مهندســی و توســعه نفت و ملی حفاری 
برای ارائه خدمات رســانی مطلوب به زوار 
کربلای معلی، بیان کــرد: این مجموعه ها 
بر اســاس برنامه ریزی های صورت گرفته 
و تفکیــک وظایف، هفته ها اســت که در 
مناطق مرزی مســیر پایانه های شلمچه 
و چزابه در حال آماده ســازی زیر ساخت 

هــا و مقدمات پذیرایــی از زائران حضرت 
اباعبدالله الحسین )ع( می باشند.

وی با بیان اینکه ستاد اربعین صنعت نفت 
با هماهنگی ستاد اربعین استان خوزستان 
و ســایر دســتگاه های اجرایی اســتان، 
تکالیف خود را در راستای مسئولیت های 
اجتماعی با جدیت و پر شــتاب دنبال می 
کند، گفت: از جمله اقدامات زیر ســاختی 
در منطقــه، تســطیح، محوطه ســازی، 
استراحتگاه زائران و توقفگاه خودروها است 
که با اختصاص انواع ماشین آلات سنگین و 

راهسازی در مراحل تکمیل قرار دارد.
دبیر اجرایی ســتاد اربعیــن صنعت نفت 
در جنوب اظهــار کرد: در ایــن ارتباط از 
سوی شــرکت ملی حفاری ایران، شرکت 

نفت وگاز اروندان و شــرکت ملی مناطق 
نفتخیــز جنوب خــودرو های ســبک و 
سنگین اختصاص و این شــرکت با اعلام 
ستاد اربعین استانداری مسئولیت تامین 
اتوبوس بــوس بــرای جابجایــی زائران 
بصورت روزانــه و به تعداد مــورد نیاز را بر 

عهده دارد.
گلپایگانــی بیان کــرد: مجموعــه ای از 
کارکنان به همراه بســیجیان عضو مرکز 
بســیج شــهید تندگویان ) وزارت نفت – 
جنوب ( و پایگاه های مقاومت بســیج این 
شــرکت ها با وجود گرمای طاقت فرسای 
جنوب، با عشق و دلدادگی به امام حسین 
)ع( و یاران آن حضرت به طور شبانه روزی 

در حال خدمات رسانی هستند.

بوشــهر -رضا حیــدری مدیرکل بنــادر و 
دریانوردی استان بوشــهر از افتتاح 11 پروژه این 
اداره کل با حــدود 7 هزار میلیارد ریــال اعتبار در 

هفته دولت خبر داد.
محمد شکیبی نســب مدیرکل بنادر و دریانوردی 
استان بوشهر در تشریح پروژه هفته دولت این اداره 
کل، اظهار کرد: نخســتین پروژه شامل تعمیرات 
اساســی منجر به PM ابنیه، تاسیســات و توزیع 
نیروی برق بندر بوشهر و بنادر تابعه است که با 30 
میلیارد و 400 میلیون ریال اعتبار ظرف مدت 18 

ماه اجرا شده است.
وی بیان کرد: پروژه یاد شده شامل تعمیر و اصلاح 
نمای بیرونی ساختمان، تعمیرات اساسی تاورهای 
روشــنایی بندر گناوه، تعمیرات بانک خازنی بندر 
بوشــهر و بنادر تابعه، تهیه و نصب پکیج سرمایشی 
مجموعه ورزشی بندر بوشهر و همچنین تعمیرات 
اساسی سیســتم سرمایشی ســاختمان اداری و 

ترمینال های بنادر خارگ و گناوه است.
شکیبی نسب ادامه داد: شــاخص ترین پروژه اداره 
کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر در هفته دولت 
امسال موج شکن های توسعه بندر کنگان است که 
با یک هزار و 870 میلیــارد ریال اعتبار ظرف مدت 

30 ماه احداث شده است.
مدیرکل بنادر ودریانوردی اســتان بوشــهر گفت: 
پروژه یاد شــده از مطالبه دیرینه ســاحل نشینان 
بندر کنگان اســت که به رونق دوچندان این بندر 

کمک شایانی خواهد کرد.
وی اظهار کرد: ســومین پروژه این اداره کل شامل 

خرید خدمات چهار شــناور آتشــخوار ویژه بنادر 
محمدعامری، دیلم، گناوه و دیر بــه مدت 24 ماه 
اســت که این مهم با 219 میلیارد و 600 میلیون 

ریال اعتبار محقق شده است.
شــکیبی نســب افزود: از جملــه قابلیــت های 
شناورهای یاد شده می توان شــرکت در عملیات 
هــای دریایی از جمله جســتجو و نجــات و اطفاء 
حریق و یدک کشی در هنگام هدایت، پهلوگیری و 
جداسازی شناورها از اسکله توسط راهنما و بدون 

راهنما اشاره کرد.
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشهر گفت: 
در هفتــه دولت امســال همچنین چهــار خودرو 
آتش نشــانی همراه با متعلقات و تجهیزات کامل با 
اعتبار یکهزار و 280 میلیارد ریال و با هدف افزایش 
ایمنی در بنادر استان بوشهر مورد بهره رداری قرار 

می گیرند
وی یادآور شــد: پنجمین پروژه نیز شــامل خرید 
خدمات شــناور پاترول ویژه جزیره خارگ میباشد 
که با 87 میلیارد و 600 میلیون ریال اعتبار محقق 

شده است.

ایلام –حســن بیگی  مدیــرکل راهداری 
اســتان ایلام مدیــرکل راهــداری وحمل ونقل 
جاده ای اســتان ایلام گفت:امســال همزمان با 
هفته دولت 21 پــروژه راهداری در نقاط مختلف 

این استان افتتاح وکلنگ زنی می شود.
 ســید زاهدین چشــمه خاور مدیرکل راهداری 
و حمل ونقل جــاده ای ایلام اظهــار کرد: برای 
اجرای 21 پروژه راهــداری در مجموع بیش از 9 
هزار و ۵80 میلیارد ریــال از محل اعتبارات ملی 

و استانی هزینه شده است.
وی افــزود: احــداث پــل، مرمت، بهســازی، 
لکه گیری و روکش آســفالت راه روســتایی، راه 
فرعــی و اصلی و احــداث راه های روســتایی از 
جمله پروژه هایی اســت که هفتــه دولت افتتاح 

و کلنگ زنی خواهد شد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقــل جاده ای ایلام 
با بیان اینکه در این ایــام 14 پروژه راهداری در 
تمامی شهرســتان های اســتان به بهره برداری 
خواهد رســید، بیان کــرد: احداث پــل بزرگ 
صلواتی و راههای طرفین، ســاماندهی تقاطع و 
سه راهی پل بزرگ ســیمره، بهسازی و آسفالت 
راههای شهرســتان ایــلام- مهــران - دهلران 
- ملکشــاهی و کلیــه راه هــای اســتحفاظی 
شهرســتان های مربوطه و هرگونه عملیاتی که 
منجر به بهــره برداری از محور هــای فوق الذکر 

شود به بهره برداری خواهد رسید.
چشــمه خاور یادآور شــد: بهســازی و آسفالت 
راههای ایــلام و چوار، ایلام - بدره - دره شــهر، 

آبدانان - ســیروان - چرداول و هلیلان، بهسازی 
و آسفالت راه های برون شــهری و درون شهری 
ایــوان و کلیه راههای اســتحفاظی شهرســتان 

های مربوطه به بهره برداری می رسد.
وی اضافــه کــرد: روکــش آســفالت راههای 
شهرســتان دره شــهر، شهرســتان دهلــران 
)دهلران-اندیمشــک-مورموری (، شهرســتان 
دهلــران )مهــران -دهلــران- اندیمشــک ( 
شهرســتان ایوان محورهای زرنه - چهل زرعی - 
کله جوب - حاجی حاضر، احداث روشنایی تونل 
های تنــگ قیر و تکمیل پروژه روشــنایی گردنه 
قلاجه تا روســتای چهارمله ایوان از دیگر پروژه 
های افتتاحــی اداره کل راهــداری و حمل نقل 

جاده ای استان ایلام در ایام هفته دولت است.
 مدیــرکل راهــداری اســتان ایــلام مدیرکل 
راهداری وحمل ونقل جاده ای اســتان ایلام در 
پایان گفت:امســال همزمان بــا هفته دولت 21 
پروژه راهــداری در نقــاط مختلف این اســتان 

افتتاح وکلنگ زنی می شود.

بوشهر ایلام
همزمان با هفته دولت انجام می شود؛

شهر  وژه اداره کل بنادر و دریانوردی استان بو بهره برداری از 11 پر
در هفته دولت؛

وژه راهداری  در ایلام افتتاح و کلنگ زنی می شود ۲۱ پر

دبیر اجرایی ستاد اربعین صنعت نفت در جنوب:

شرکت های نفتی  با همه امکانات آماده  ارائه خدمات به  زائران اربعین هستند
پیام رئیس شورای اسلامی

 شهر اسلامشهر
 به مناسبت گرامیداشت هفته دولت

اسلامشهر - میر خلیل شیدایی داود حورزاده، رئیس شورای 
اسلامی شهر اسلامشــهر، طی پیامی فرارســیدن هفته دولت را به 

دولت مردان انقلابی تبریک گفت.
در متن این پیام آمده اســت : هفته مبارک دولت در واقع هفته اقتدار 
و سرافرازی دولت مردانی اســت که با حمایت و پشتیبانی میلیون ها 
انسان عاشــق و دلداده نظام به کرسی خدمت رسانی تکیه زده و هیچ 
مقصودی جز کسب رضای الهی و اجرای احکام الهی و قانونی و ایجاد 
جامعه ای سراسر شــور و نشــاط و نیز خدمتی جز خدمت بی  منت 

ندارند.
اینجانب ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره شــهیدان والامقام رجائی 
و باهنر و دیگــر شــهدای والامقام دولــت، هفته دولــت را به همه 
دولت مردان انقلابی و کارمندان خــدوم و متعهد مجموعه مدیریت 
شــهری و بویژه نماینده عالی دولت در شهرســتان اسلامشهر برادر 
گرامی جناب آقای حســین حبیبــی فرماندار محترم اسلامشــهر، 
تبریک عرض نموده و امیدوارم با بهره منــدی از منویات مقام معظّم 
رهبری )مدظلّه العالی( در راستای تحقق آرمان های رفیع بنیانگذار 
جمهوری اســلامی ایران حضــرت امام خمینــی)ره( موفق و مؤید 

باشید.

استاندار فارس:
تامین آب صنایع از منابع

وسطحی محدود می شود  زیر  و  ر
شیراز-چراغی اســتاندار فارس بر لزوم اجرای برنامه های صرفه 
جویی و مدیریت مصرف بهینه آب تاکید و خاطرنشان کرد: به زودی 
و بر اساس قانون، تامین آب صنایع از محل چاه های آب و سدها )زیر و 

روسطحی( محدود و ممنوع می شود.
محمدهادی ایمانیه در جلســه بهره وری فارس بیان کرد: با توجه به 
محدود و ممنوع شدن استفاده از همه منابع آب در بخش صنعت، باید 
صنایع جدید در محدوده مسیر خط انتقال آب خلیج فارس به استان 

و در نزدیکی آن ایجاد شوند.
ایمانیه خاطرنشــان کرد: تنها صنایعی کــه در نزدیکی خط انتقال 
آب خلیج فارس یا شبکه پســاب قرار ندارند و از گذشته احداث شده 
باشــند، امکان اســتفاده از منابع آب زیرزمینی و سطحی را خواهند 

داشت.
اســتاندار فارس همچنین ضمن تاکید بر لزوم تغییر و اصلاح الگوی 
مصرف آب و انرژی، اظهار کرد: دولت بحث اصلاح الگوی مصرف را با 

جدیت دنبال می کند.
ایمانیه گفت: اینکه در شــرایط فعلی بحث تامین آب، برق و ســایر 
انرژی ها به عنوان مهمترین و بیشترین حوزه های نیازمند بهره وری 
از محل منابع جدید در دستور کار اســت خود می تواند در دراز مدت 

به نوعی برای کشور بحران و دچار ایجاد کند.
او همچنین بر لزوم کنترل، کاهش و بهینه سازی مصرف سوخت نیز 
تاکید کرد وافزود: در دنیا افراد پرمصــرف باید هزینه مصرف بیش از 
سرانه استاندارد را به قیمت تمام شده پرداخت کنند و امروز در کشور 

ما پرمصرف ها از جیب اقشار ضعیف و کم مصرف هزینه می کنند.
استاندار فارس ادامه داد: از صاحبنظران، استادان دانشگاه و نخبگان 
تقاضا داریم که به ســهم خود برای ارائه راهکارهــای عملیاتی برای 
افزایش بهــره وری با صرف هزینه کمتر اقدام کننــد و نظرات خود را 

ارائه دهند.

تعمیر و راه اندازی واحد شماره ۵ 
وگاه شهید رجایی گازی نیر

قزوین-مریم نقدی  معاون تعمیرات و نگهداری نیروگاه سیکل 
ترکیبی شــهید رجایی گفت: واحد شــماره ۵ گازی این نیروگاه در 

کوتاه ترین زمان ممکن تعمیر و راه اندازی شد.
بهمن غنوی معاون تعمیــرات و نگهداری نیروگاه ســیکل ترکیبی 
شــهید رجایی گفت: به دنبال اعلام اشــکال در عملکرد سیســتم 
پمپ های آب خنک توربین شماره یک و 2 واحد شماره ۵ گازی این 
نیروگاه که منجر به خروج اضطراری شده بود بلافاصله کارکنان امور 
تعمیرات مکانیک توانســتند در کوتاه ترین زمان ممکن، پس از رفع 

اشکال و تعمیرات لازم، این واحد را دوباره وارد مدار تولید کنند.
غنوی تصریح کــرد: همزمان با اشــکال اصلی واحد، نشــتی هوا از 
اتصالات لوله تخلیه هوای ســیل یاتاقان شــماره 2 توربین در محل 
پوسته بالای محفظه احتراق اقدام به دمونتاژ تجهیزات کرده که پس 

از تعویض واشر های معیوب، مونتاژ تجهیزات را به انجام رساندند.
معاون تعمیرات و نگهداری نیروگاه ســیکل ترکیبی شــهید رجایی 
گفت: در مورد اشکال اصلی واحد یاد شده که با کاهش فشار خروجی 
در پمپ های آب خنک کن توربین شماره یک و 2 مواجه شده بودیم 
با تمیزکاری های داخل منبع انبســاط و شستشــوی چنــد باره از 
منبع انبســاط تا صافی آب در ورودی پمپ ها با حضور شبانه روزی 
متخصصان نیروگاه ســیکل ترکیبی، عملیات راه انــدازی به پایان 

رسید.
با بازگشت دوباره واحد شماره ۵ گازی نیروگاه سیکل ترکیبی شهید 
رجایی قزوین، بیش از 120 مگاوات برق به شــبکه سراسری تزریق 
شــد تا کمترین خللی در تامین برق پایــدار و مطمئن برای خدمت 

رسانی به مصرف کنندگان ایجاد نشود.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اردبیل

همزمان با هفته دولت محقق می شود؛
وستای  استان اردبیل از نعمت گاز طبیعی  بهره مندی 3۵ ر

اردبیل-افسون جبارزاده  مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل گفت: 
در هفته دولت امسال شــاهد بهره مندی 3۵ روستای اســتان از نعمت گاز 

طبیعی خواهیم بود.
 میر سعید سید متین مدیر عامل این شرکت در گفتگو با خبرنگاران از افتتاح 12 
پروژه گازرسانی در هفته دولت خبر داد و  اظهار داشت: تاکنون افتتاح پروژه های 
گازرسانی به 3۵ روستای استان به دبیرخانه بزرگداشت هفته دولت اعلام شده 
است که انتظار می رود به واسطه بهره برداری از این پروژه ها 4۵6 خانوار روستایی 

و 10 واحد صنعتی از نعمت گاز طبیعی بهره مند شوند.
سید متین ، با اشــاره به اینکه هفته دولت بهترین فرصت است تا دولتمردان 
گزارش کار خود را با شفافیت در اختیار مردم و افکار عمومی قرار دهند،گفت 
: شرکت گاز اســتان اردبیل از بدو تأسیس در راســتای محرومیت زدایی از 
چهره اســتان تلاش کرده و بحمدالله هم اکنون تمامی شــهرها و بالغ بر 98 

درصد از خانوار روستایی از نعمت گاز طبیعی بهره مند هستند.
وی در ادامه به تشریح برنامه هاي شرکت گاز استان در هفته دولت پرداخت 
و اظهار داشــت: در هفته پیش رو، 3۵ روستاي شهرســتانهای اردبیل، بیله 

ســوار، کوثر، گرمی، نیر و خلخال با اعتبار بالغ بر 36۵  میلیارد ریال از نعمت 
الهي گاز طبیعي برخوردار خواهند شد.

این مقام مســئول حجم عملیات شــبکه گذاری به منظور بهره مندی 3۵ 
روستای استان را 88 کیلومتر بیان نمود و افزود: علی رغم اینکه در برخی از 
نقاط با توجه به صعب العبور بودن مناطق عملیات شــبکه گذاری به سختی 
و با هزینه بیشتر انجام شده اســت ولی با توجه به رویکرد محرومیت زدایی 

دولت ســیزدهم ارائه خدمات زیربنایــی به مناطق محــروم در اولویت کار 
شرکت گاز استان قرار گرفته است.

سید متین ادامه داد: این شــرکت در کنار گازرســانی به روستاهای مرزی 
اســتان که جزو مناطــق کمتر برخــوردار از خدمات رفاهی هســتند، کار 
گازرســانی به پاســگاه های مرزی همجوار را نیز در اولویت قرار داده که در 
همین هفته دولت سالجاری تعداد ۵ پاســگاه مرزی نیز در نقاط صفر مرزی 
شهرستانهای گرمی، پارس آباد و بیله ســوار از نعمت گاز طبیعی بهره مند 

خواهند شد.
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان اردبیل با اشــاره به اینکه توســعه شبکه 
گازرســانی در شــهرکهای صنعتی و ارائه خدمات پایدار از دســتاوردهای 
بزرگ انقلاب اسلامی اســت، افزود: در راستای رشــد تولید و تحقق شعار 
سال پروژه گازرســانی به 10 واحد صنعتی در سطح استان همزمان با هفته 
دولت با حجم عملیات بیش از 3000 متر و اعتبــار بالغ بر 7 میلیارد ریال به 
بهره برداری میرســد که این امر نقطه عطفی در توسعه زیرساختی در بخش 

صنعت و فراهم کردن اشتغال و رفاه بیشتر برای هم استانی های عزیز است.

اصفهان-مریم مومنی  مدیر مجموعه فرهنگــی هیئت رزمندگان 
 استان اصفهان و هماهنگ کننده راهیان پیشرفت، ضمن دیدار با مدیرعامل
 و برخی از معاونان فولاد مبارکه، از خطوط تولید این شرکت بازدید کرد. 

محمد نادرالاصلی مدیــر مجموعه فرهنگی هیئت رزمندگان اســتان 
اصفهان و هماهنگ کننده راهیان پیشرفت در دیدار با مدیرعامل فولاد 
مبارکه و بازدید از خطوط تولید این شرکت در گفت وگو با خبرنگار فولاد 
گفت: از حلقه های مفقوده امــروزه در جامعه، ناآگاهی افــراد از میزان 
پیشرفت ها و موفقیت هایی است که در کشــور حاصل شده است. بر این 
اساس در راســتای وظیفه دینی و ملی خود و در پی عمل به راهبردهای 
رهبر معظم انقلاب از ابتدای ســال 1401 و پس از برگزاری جلساتی با 
مدیرعامل فولاد مبارکه، مقرر شد زمینه حضور و بازدید افراد و قشرهای 
متفاوت جامعه از پیشــرفت های و دســتاوردهای فولاد مبارکه به نحو 

فزاینده ای فراهم گردد.
وی با اشــاره به اینکه در ســال 1401 در قالب 70 گــروه بازدیدکننده 
درمجمــوع 2920 نفر از فولاد مبارکــه بازدید کردنــد، گفت: به یقین 
پس ازاین بازدیدها هر یــک از افراد به عنوان یک رســانه می توانند این 

موفقیت ها را به سمع و نظر سایر افراد جامعه برساند.
 نادرالاصلی گفت: با برنامه ریزی ها و اقدامات انجام شده اکنون به جرئت 

می توان گفت کمتر مجموعه ای در اســتان اصفهان هست که از ابتدای 
سال گذشــته تاکنون از فولاد مبارکه بازدید نکرده باشد؛ به عبارت دیگر 
امروز همه نمایندگان فــولاد مبارکه در اقصی نقاط اصفهان گســترده 
شــده اند و به طور مرتب دســتاوردهای این شــرکت را اطلاع رســانی 

می کنند.
هماهنگ کننده راهیان پیشرفت در ادامه با ارائه آماری از افرادی که طی 
این مدت از فولاد مبارکه بازدید کرده اند، اظهار داشت: از سال گذشته تا 
کنون ۵60 دانشجو از دانشگاه های مختلف اصفهان، 480 نفر از مدیران 
مدارس اســتان اصفهان، بیش از ۵00 دانش آموز و ۵20 فعال فرهنگی 
که هر یک مجموعه های جداگانه ای را اداره می کنند و همچنین جامعه 
ورزشکاران در رشــته های مختلف از فولاد مبارکه تحت عنوان کاروان 

راهیان پیشرفت بازدید کرده اند.
وی در ادامه ســخنان خود خاطرنشــان کرد: با حرکتی که آغاز شــده، 
به واقع راهبرد مقام معظم رهبری مبنی بر جهاد تبیین در فولاد مبارکه 
اجرایی شده اســت و آحاد مختلف جامعه از این طریق از دستاوردهای 

فولاد مبارکه اصفهان که بزرگ ترین فولادساز کشور است آگاه شده اند.
مدیر مجموعه فرهنگی هیئت رزمندگان استان اصفهان تأکید کرد: در 
ادامه این فعالیت ها امروز با همراهی مدیران عامل شرکت مپنا سپاهان 

اصفهان به فــولاد مبارکه آمدیم تــا این حلقه اتصال بین ســازندگان و 
صنعتگرانی مانند فولاد مبارکه محکم تر شود.

نادرالاصلی در بخش پایانی ســخنان خود با تأکید بر اینکه بین تمامی 
صنایع کشور، شــرکت فولاد مبارکه پیشروترین شــرکت در عملیاتی 
ســاختن جهاد تبیین و راهیان پیشرفت اســت، اظهار امیدواری کرد با 
تداوم این گونه بازدیدها شــرایطی فراهم شــود که همه افراد جامعه از 

دستاوردهای صنعتی و تکنولوژیکی کشور آگاه شوند.

مدیر مجموعه فرهنگی هیئت رزمندگان استان اصفهان:

است پیشرفت  راهیان  و  تبیین  جهاد  کردن  عملیاتی  در  شرکت  وترین  پیشر مبارکه  فولاد 

اصفهان



خ سود بین بانکی در بالاترین حد ۳ ماه اخیر نر
بر اساس آمارهای منتشر شــده بانک مرکزی، نرخ سود بین بانکی در 
نخستین روز از شــهریور ماه به بالاترین حد خود نسبت به ۸۵ روز قبل 
از آن رسیده است.نرخ ســود بین بانکی در نخســتین روز شهریور ماه 
۲۳.۵۹ درصد اعلام شده است که این عدد بالاترین نرخ سود در حدود 

سه ماه قبل از این تاریخ است.
نرخ سود بین بانکی آخرین بار دهم خرداد ماه ۲۳.۶۵ درصد بود و پس 

از آن روند نزولی داشته است.

بانک مرکزی اعلام کرد
 تاکنون بیش از ۵۴۱ هزار نفر ارز اربعین

 دریافت کرده اند
طبق اعلام بانک مرکزی، تاکنون ۵۴۱ هزار و ۳۵۰ نفر از زائران اربعین 

حسینی ارز مورد نیاز خود را از طریق شش بانک عامل تهیه کرده اند.
 براســاس اعلام بانک مرکزی، فروش مجازی ارز اربعین از طریق پیام 
رسان »بله« و شبکه اجتماعی »روبیکا« هم توســط بانک های ملی و 
سپه انجام می شود.بر اساس آمارهای دریافتی ۱۵۰۰ شعبه شش بانک 
عامل تجارت، ملی، ســپه، صادرات، پارسیان و پست بانک در عرضه ارز 

اربعین فعال هستند.
گفتنی است؛ در ســال جاری توزیع ارز )اسکناس( به زائران حداکثر به 
مبلغ ۲۰۰ هزار دینار عراق از روز ۲۸ مرداد امســال آغاز شده و تا تاریخ 

۱۴ شهریور ادامه دارد.

دستور جدید بانک مرکزی در مورد کالاهای 
اساسی وارداتی با ارز ۲۸۵۰۰

طبق بخشــنامه بانک مرکزی، تســهیلات ارزی دریافت شده از سوی 
واردکنندگان کالاهای اساسی با نرخ ۲۸۵۰۰ تومانی، در صورت تخلف 

از قیمت گذاری با نرخ بازار مبادله تسویه خواهد شد.
 بانک مرکزی در خصوص تأمین ارز کالاهای اساســی وارد شده توسط 
اشــخاص حقوقی با ارز ۲۸.۵۰۰ تومان بخشــنامه ای صادر کرد که بر 
اساس آن تسهیلات ارزی دریافت شده از سوی واردکنندگان کالاهای 
اساسی با نرخ ۲۸۵۰۰ تومانی، در صورت تخلف از قیمت گذاری با نرخ 

بازار مبادله تسویه خواهد شد.

در این بخشــنامه آمده اســت: پیرو بخشــنامه شــماره ۶۱۹۹۹/۰۱ 
مــورخ ۱۴۰۱/۳/۱۱ موضوع دســتورالعمل اعطای تســهیلات ارزی 
از محل منابع بانک ها تا سقف معادل شــصت )۶۰( میلیون دلار برای 
اشــخاص حقوقی صرفاً جهت واردات کالاهای اساسی از خارج کشور 
به مقصد ســرزمین اصلی بدین وسیله تبصره ای به شــرح ذیل به بند 
)۷( دستورالعمل مزبور اضافه می گردد: تبصره: در صورت ارائه تأییدیه 
از ســوی معاون ذیربط وزیر جهاد کشــاورزی مبنی بر اینکه کالاهای 
ثبت ســفارش بهره مند از تســهیلات، فوق تماماً بر پایه نرخ حداکثر 
۲۸۵.۰۰۰ ریال به ازای هر دلار یا معادل آن قیمت گذاری و به مصرف 
کننده نهایی توزیع گردیده باشد تأمین ارز بابت بازپرداخت تسهیلات 
یادشده اعم از اصل ســود و وجه التزام تأخیر تأدیه دین از محل سهمیه 
ارز ۲۸۵.۰۰۰ ریالی به ازای هر دلار در سال ۱۴۰۲ تخصیصی به وزارت 
جهاد کشاورزی به نرخ ســامانه معاملات الکترونیکی ارز بابت کالاهای 
اساســی )ETS-EC( امکان پذیر بوده و در غیر این صورت تأمین ارز 
بابت بازپرداخت تســهیلات مزبور )اعم از اصل سود و وجه التزام تأخیر 

تأدیه )دین( از طریق مرکز مبادله ارز و طلای ایران خواهد بود.

وستایی تحت پوشش شبکه آب   جمعیت ر
به ۸۶.۸۱ درصد رسید

 اقدام های دولت ســیزدهم در بخش آبرسانی روســتایی سبب شده 
۸۶.۸۱ درصد جمعیت روســتایی کشــور تحت پوشــش شبکه آب 
آشــامیدنی قرار گیرند.یکی از اهداف وزارت نیرو در دولت ســیزدهم 

تامین آب پایدار و سالم برای مناطق روستایی کشور است.
بر همین اســاس، وزارت نیرو در دولت سیزدهم طرح جهاد آبرسانی به 
روستاهای کشور را در دستور کار قرار داد و برای اجرای بهتر کارها مرکز 

جهاد آبرسانی شکل گرفت.
این مرکز در گام نخست آبرسانی به ۱۰ هزار روستا را اولویت قرارداد.

اقدام های انجام شده در گام نخست سبب شــد با آبرسانی به سه هزار و 
۳۰ روستا، منجر به افزایش ۸۶.۸۱ درصدی جمعیــــت روســتایی 

تحت پوشش شبکه آب آشامیدنی شود.
این میــزان آبرســانی در دولت ســیزدهم ۲ برابر درصد میانگیــــن 

افزایــش ســالیانه در سال های پس از انقلاب اسلامی است.
آبرسانی به روستاها از طریق ساخت چهار هزار و ۳۶۵ کیلومتر خطوط 

انتقال آب روستایی انجام شده است.
»هاشم امینی« ســخنگوی صنعت آب و فاضلاب کشــور در روزهای 
اخیر در ایــن باره در جمع خبرنــگاران، تامین آب ۱۰ هزار روســتای 
دارای تنش یا فاقد تاسیسات آبرســانی را نخستین فاز اجرایی در جهاد 
آبرسانی برشــمرد و ادامه داد: باتوجه به وضعیت آب شرب روستاهای 
کشــور که موید ضرورت رفع تنش آبی و تامین آب پایدار است، برنامه 
جهاد آبرســانی که از تاکیدات دولت برای رفع محرومیت روستاهای 
کشور است، برای ۲۰ هزار روستای کشــور در ۲ مرحله برنامه ریزی و 
آغاز شــد.وی بیان داشت: در فاز نخســت، تامین آب ۱۰ هزار روستای 
دارای تنش یا فاقد تاسیسات آب رســانی و در فاز دوم روستاهای دارای 
تنش یا فاقد تاسیسات که در زمان شــروع پروژه دارای ردیف اجرایی 
نبوده اند، به این طرح اضافه شــد.امینی از مشارکت خیرین آب رسان و 
ایجاد زمینه مشارکت خیرین در آبرسانی به پنج هزار روستا از فاز اول و 
دوم خبر داد و گفت: تشکیل مجمع خیرین آب رسان کشور و استان ها 
که ۱۲ استان مجامع آنها ثبت شده، انعقاد تفاهم نامه با خیرین و صنایع 
و نهادهای انقلابی برای مشارکت در آب رسانی به ۲ هزار و ۳۰۰ روستا 
تاکنون و اتمام عملیات اجرایی در ۵۱۶ روستا که خیرین در آب رسانی 

آنها مشارکت داشته اند، از جمله این اقدام ها است.

  آخرین وضعیت توسعه 10 میدان مشترک نفتی 
و گازی ایران

مدیرعامل شرکت ملی نفت با تشــریح برنامه توسعه میادین مشترک 
گفت: تا پایان شــهریور ماه، تولید نفت ایران از ۳.۴ میلیون بشــکه در 
روز فراتر خواهد رفت و صادرات نفت و میعانات گازی ایران نســبت به 

ابتدای دولت سیزدهم بیش از ۲ برابر شده است.
محسن خجسته مهر، با اشــاره به آخرین برنامه و اقدامات شرکت ملی 
نفت ایران برای توســعه میادین مشــترک عنوان کــرد: تمام میادین 
مشــترک نفتی و گازی ایران تعیین تکلیف شده اســت. برخی از این 
میادین نیازمند توســعه تکمیلی بودنــد یعنی تولیــد از آنها صورت 
می گرفت و نیاز بود برای نگهداشت و افزایش تولید آن اقداماتی صورت 

بگیرد.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت گفت: قرارداد تعدادی از میادین نفتی و 
گازی جدید منعقد شــده و سرمایه گذاری آغاز شــده است. برخی نیز 
تنفیذ قرارداد صورت گرفت و وارد مرحله اجرایی شــد. توسعه فاز دوم 
میادین مشــترک تولیدی نیز برنامه ریزی شــده و در مرحله امضای 

قرارداد است.

بیش از 70 درصد از میادین نفتی و گازی مشترک ایران از نظر 
میزان ذخایر، تولیدی هستند

وی اظهار داشــت: به عنوان مثال در میادین نفتی می توانیم به میدان 
یاران شمالی، یاران جنوبی، ســهراب، لایه نفتی پارس جنوبی و اروند 
اشاره کنیم که جزو میادینی هستند که یا قراردادشان را امضا کردیم یا 

تنفیذ کردیم و یا عملیات اجرایی آنها آغاز شده است. 
خجسته مهر توضیح داد: هم اکنون بیش از ۷۰ درصد از میادین نفتی 
و گازی مشــترک ایران از نظر میزان ذخایر، تولیدی هســتند. بیش 
از ۸۰ درصد از ذخایر نفت میادین مشــترک در اســتان خوزستان، 
در حوزه غرب کارون و در شــرکت نفت و گاز اروندان اســت که الان 
نسبت تولید آنها در مقایســه با میادین مســتقل آن حوزه به نسبت 

۳ به ۱ است.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت گفت: در حوزه میادین گازی، حدود ۵۰ 
درصد از ذخایر گازی ایران در میدان مشــترک پارس جنوبی است که 
هم اکنون ۷۰ درصد از گاز تولیدی در کشــور از این میدان رقم خورده 
است. در دولت سیزدهم فاز ۱۱ پارس جنوبی بعد از ۲۰ سال معطلی در 

۲۰ ماه به تولید رسید. 
وی تاکید کرد: با حفاری اولین چاه در میدان گازی بلال، این میدان به 
تولید گاز رسید. بهره برداری از شیرین ســازی میعانات گازی فاز ۲ و ۳  
پارس جنوبی رقم خورد. در همین دولت احداث خط لوله فاز ۱۶ پارس 
جنوبی آغاز شد و انشــاالله تا قبل از زمســتان این خط به بهره برداری 

می رسد. 

خجســته مهر افزود: همچنین عملیات اجرایی طرح توسعه لایه نفتی 
پارس جنوبی در دولت سیزدهم آغاز شــد. در میدان فرزاد ب، قرارداد 
توسعه تنفیذ شد. قرارداد فاز دوم توســعه میدان یادآوران آماده شده 
اســت که با نهایی شــدن مذاکرات امضا شــده و عملیات اجرایی آغاز 

می شود.

صادرات نفت و میعانات گازی ایران نسبت به ابتدای دولت 
سیزدهم بیش از 2 برابر شده است

مدیرعامل شــرکت ملی نفت گفت: در این دولت ۱۴ طرح  توســعه 
میادین نفتی و گازی را بــه مرحله امضای قــرارداد، تنفیذ یا اجرای 
عملیات رســاندیم که ۱۲ طرح آن مربوط به میادین مشترک است. 
در میــدان آزادگان موفق شــدیم شــرکت دشــت آزادگان اروند را 
تاســیس کنیم و الان در حال انجام مذاکرات قــراردادی به ارزش ۷ 
میلیارد دلار هســتیم تا تولید را بــه روزانه ۵۷۰ هزار بشــکه در روز 

برسانیم.
وی ادامه داد: تا پایان شهریور ماه، تولید نفت ایران از ۳.۴ میلیون بشکه 
در روز فراتر خواهد رفت. صادرات نفت و میعانات گازی ایران نسبت به 

ابتدای دولت سیزدهم بیش از ۲ برابر شده است. 
خجســته مهر در پایان گفــت: در حوزه فشــارافزایی میــدان گازی 
پارس جنوبــی ما اولیــن قــرارداد EPC را برای طراحــی و مطالعات 
مهندسی پایه امضا کرده ایم. اجرای این طرح به حدود ۲۰ میلیارد دلار 
سرمایه گذاری نیاز دارد که نیازمند یک عزم ملی است و به نظرم بخش 

قابل توجهی از این منابع تأمین خواهد شد.

و در حوزه حکمرانی  گام های اساسی وزارت نیر
مطلوب آب

ســخنگوی صنعت آب گفت: یکــی از محورهای مهم در دســتور کار 
وزارت نیرو در دو ســال اخیر، بحــث حکمرانی مطلــوب آب بوده که 

پیگیری های ویژه ای در این حوزه انجام شده است.
فیروز قاسم زاده با اشــاره به فرا رســیدن هفته دولت، افزود: در حوزه 
شــفافیت به عنوان یکی از محورهای مهم حکمرانــی مطلوب، ضمن 
تقویت زیرســاخت های مدیریت اطلاعات نظیر بهره برداری از سامانه 
جامع تولید، مدیریت و انتشار اطلاعات پایه منابع آب، طرح »رصدخانه 
ملی آب« هدف گــذاری و طراحی پایه رصدخانه اســتخراج شــد که 

تاسیس آن در حال پیگیری است.
سخنگوی صنعت آب اضافه کرد: پرتال انتشار آمار پایه منابع آب به میز 
خدمت دولت الکترونیک متصل شد و همچنین پیشخوان رصد منابع 

آب کشور نیز به بهره برداری رسید.
وی خاطرنشــان کرد: در محور مشــارکت نیز ضمن تدوین سند ساز و 
کار مدیریت بین بخشــی آب و تصویب آن در شــورای عالی آب برای 
مشــارکت همه ذی نفعان و ذی مدخلان آب در فرایند تصمیم گیری، 
کارگروه ها و جلســات مشــترکی بیــن وزارتخانه های نیــرو، جهاد 
کشــاورزی و صمت و سازمان محیط زیســت با هدف تعیین نقش ها و 
مســوولیت های طرفین و اســتخراج برنامه اقدام های مشــترک در 

موضوع های مختلف برگزار شد.
قاســم زاده ادامه داد: در این زمینه می توان به موضوعاتی نظیر کنترل 
برداشــت چاه های کشــاورزی از طریق کنتورهای هوشــمند برق، 
بازچرخانی آب، بازتخصیص آب، اســتفاده از پساب، مدیریت مصرف 

آب، تامین حقابه های زیست محیطی و غیره اشاره کرد.
وی اظهار داشت: برای ارتباط بهتر با جامعه و پاسخگویی به دغدغه ها و 
مطالبات عمومی، ضمن انتخاب سخنگوی آب در حوزه های تخصصی 
مختلــف، در موضوع های مهم نیز نشســت های مختلفــی با اصحاب 

رسانه برگزار شد و پاسخگویی لازم به سوالات انجام شد.
ســخنگوی صنعت آب تاکید کرد: تداوم این مســیر با هــدف بهبود 
حکمرانی مطلوب آب کشور، جزو اهداف وزارت نیرو است و برنامه های 

لازم در این زمینه دنبال می شود.
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 از حذف ناترازی تا سوددهی بانک های زیان ده

بهبود عملکرد نظام بانکی

خریدار   اصلاح نظام بانکی همواره مورد تاکید 
کارشناســان و صاحبنظران بود و دولت سیزدهم 
در جهت رفــع این موضــوع گام هــای مثبتی 
همچون رفع ناترازی، شــفافیت در انتشار لیست 
ابربدهکاران، خروج بانک ها از زیان دهی و اعطای 
تسهیلات خرد برداشت. دولت سیزدهم در تغییر 
ریل اقتصاد توجه ویژه ای به اصــلاح نظام بانکی 
داشت و براین اساس اسفند ماه سال گذشته سند 
راهبردی اصــلاح نظام بانکی را بــا هدف هدایت 
نقدینگی به سمت فعالیت های تولیدی و اشتغال 
آفرین و افزایش دسترســی خانوارهــا و فعالان 
اقتصادی به تسهیلات و اعتبارات بانکی در ستاد 

هماهنگی اقتصادی دولت تصویب شد.
تیم اقتصادی دولت ســیزدهم برای نیل به اهداف 
تعیین شــده همچون بهبود ناترازی و اصلاح نظام 
بانکی گام هایی برداشــت که از جمله آنها می توان 
به اعطای تسهیلات خرد،  افشای بدهکاران بانکی، 
فروش اموال مازاد، شفاف سازی صورت های مالی 
اشاره کرد.دولت سیزدهم همواره دغدغه معیشت 
مردم را داشــت و برای کمک به اقتصاد و معیشت 
مردم اعطای تسهیلات خرد را در دستور کار دارد 
و در این راستا در دی ماه ۱۴۰۰ با توافق بانک های 
دولتی و خصوصی شــده طرح پرداخت تسهیلات 
خرد بــر مبنای اعتبارســنجی با حداقــل وثایق 
بین ۵۰ تــا ۱۰۰ میلیون تومان بــرای کارکنان، 

بازنشســتگان و مســتمری بگیران دستگاه های 
دولتی، عمومی، غیردولتی و شــرکت های بزرگ 
اجرا شــد و بانک مرکــزی در گام بعــدی میزان 
این تســهیلات را به ۲۰۰ تــا ۳۰۰ میلیون تومان 
افزایش داد.براســاس آخرین آمار اعلامی وزارت 
اقتصاد )۲۵ مردادماه( از ابتــدای بهمن ۱۴۰۰ تا 
نیمه خرداد امسال ۶۸ هزار و ۸۸۱ میلیارد و ۹۶۶ 
میلیون تومان تســهیلات در قالب یک میلیون و 
۹۲۸ هزار و ۷۲۴ فقره تسهیلات توسط بانک های 
دولتی و خصوصی شــده پرداخت شــده اســت.

طبق اعلام بانک مرکزی از ابتدای امســال تا پایان 
مردادماه، ۳۲۴ هزار و ۴۱۵ نفــر از متقاضیان وام 
ازدواج به مبلغ ۶۵.۹ هــزار میلیارد تومان دریافت 
کردند که نسبت به مدت مشــابه سال قبل ۲۵.۵ 
درصد رشــد داشــت. همچنین ۲۹۰ هزار و ۵۷۸ 
فقره تســهیلات قرض الحســنه فرزنــد به مبلغ 
۱۷.۸ هزار میلیارد تومان بــه متقاضیان پرداخت 
شده است که ۵۶.۱ درصد رشــد داشت. از تیرماه 
ســال ۱۴۰۱ تاکنون نیز در قبال تسهیلات ودیعه 
مســکن ۳۱۰ هزار و ۱۶۶ پرونده تشکیل شده که 
از این تعداد ۲۶۷ هزار و ۸۰۶ نفــر به میزان ۱۵.۷ 

همت تسهیلات دریافت کرده اند.
مده منابــع بانک ها از ســپرده مردم به دســت 
می آید، بنابراین مطلع شــدن ســپرده گذاران از 
محل هزینه کــرد منابع بانک ها ضروری اســت. 

اینکه حــدود ۱۰ درصد از منابع بانک ها توســط 
عده ای در قالــب وام گرفته شــده و پــس داده 
نمی شــود، فقط به زیان بانک ها نیســت بلکه به 

زیان سپرده گذاران و عموم مردم است.
یکی از اقدامات مهم دولت ســیزدهم در راستای 
شفافیت انتشار لیست ابربدهکاران بانکی در این 
دولت بود که در این مورد ســال گذشته در اواخر 
فروردین ماه ۱۱ بانک فهرســت بدهکاران بالای 

۱۰۰ میلیارد تومان خود را منتشر کردند.
پس از انتشــار فهرســت بدهکاران بانک ها مکلف 
شدند تا هر ســه ماه یک بار این فهرســت را به روز 
رســانی کنند تا مردم از جزئیات اعطای تسهیلات 
باخبر شوند و امکان دسترسی تسهیلات برای مردم 
و تولیدکنندگان فراهم شــود.تیم اقتصادی دولت 
به خصوص بانک مرکزی بــرای کنترل نقدینگی 
سیاســت تثبیت اقتصادی را در پیــش گرفت که 
یکی از مولفه های این سیاســت اصلاح نظام بانکی 
و اصلاح ناترازی بانک ها و موسســات اعتباری بود.

یکی از اقدامات مهم در دولت ســیزدهم که رییس 
جمهور نیز بر آن تاکید داشت اقدام تحولی در حوزه 
مالی و بانک های دولتی بود. بــه گفته وزیر اقتصاد 
هنگامی که دولت سیزدهم اداره کشور را در دست 
گرفت انک های ملی، کشــاورزی، توسعه تعاون و 
سپه زیان ده بودند و سود تمامی بانک های دولت را 

صرف خود کرده بود.
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